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Nova davčna zavezanost
gospodarskih podjetij in državljanov

Novi finančni sistem, ki bo stopil v 
celoti v veljavo 1. januarja prihodnjega 
leta, prinaša bistvene spremembe tudi 
v pogledu davčne zavezanosti

Do sedaj veljavni zakon o davkih, ki 
velja od leta 1946, je določeval pet vrst 
davkov: davek na promet proizvodov, 
dohodnino, davek na dediščine in darila, 
trošarino in posebni krajevni prispevek. 
Večina teh davkov se je odvajala v 
zvezni državni proračun, ki je bil v 
stvari enotni zbirni sklad za vso državo, 
od koder so se sredstva zopet odlivala 
v obliki izdatkov. Ti izdatki so bili 
predvideni po temeljnem državnem go
spodarskem planu in namenjeni za kritje 
stroškov državne uprave, obrambne mo
či države, za družbene namene in tudi 
za razvoj gospodarstva po petletnem go
spodarskem načrtu. Iz teh sredstev so 
se financirale v glavnem vse investicije, 
ki so imele namen uresničiti načrt in
dustrializacije in elektrifikacije države. 
Najmočnejši davčni vir je bil davek na 
promet proizvodov, ki se je v točno do
ločenem odstotku odmerjal na prodajno 
ceno proizvodov in je bil v ceno, ki jo 
je plačal potrošnik za kupljeno blago že 
vračunan. Dohodnina pa se je odmerjala 
na dejanski celoletni dohodek raznih 
vrst zadružnih organizacij in podjetij in 
tudi državljanov. Ostale vrste davka so 
šle v proračune ljudskih odborov za fi
nanciranje njihovih potreb, čeprav. so 
imele pravico tudi do dela iz dohodnine.

Novi davčni sistem predvideva uki
nitev dveh vrst dosedaj obstoječih dav
kov: davka na promet proizvodov in tro
šarine ter važne spremembe glede bo
dočega davka na dohodek.

Namesto davka na promet proizvo
dov se uveljavlja nov davčni vir in to: 
družbeni prispevek kot posebna 
oblika bodočih dajatev socialističnih go
spodarskih podjetij za pokritje izdatkov 
raznih proračunov od zveznega, repub
liškega pa do proračunov ljudskih od
borov. Zakaj vsi ti proračuni se bodo 
dotirali po odrejenem ključu tudi iz te
ga vira. Družbeni prispevek bodo kas
neje odvajala v proračune tudi zadružna 
in družbena podjetja. Le začasno, do
kler ne izidejo novi posebni predpisi, 
bodo kmečke zadruge plačevale še da
vek na dohodek od zemljišča, zgradb in 
svoje dejavnosti

Temeljna osnova, po kateri bodo so
cialistična gospodarska podjetja plače
vala družbeni prispevek, bo njihov 
stvarno izrabljeni sklad plač. 
Od tega izrabljenega sklada plač bodo 
odvajala v proračun odrejeni odstotek, 
ki ga bo določila zvezna vlada.

Družbeni prispevek se bo pri pod
jetjih obračunaval in vplačeval na pod
lagi mesečnega obračuna izplačanih stal
nih (temeljnih in dopolnilnih) plač A~ 

lavcev in uslužbencev.

Zaradi lažjega razumevanja navajamo 
primer:

Neka tekstilna tovarna bo planirala 
za januar sklad stalnih plač v višini 
din 7,500.000.—. Od te planirane vsote 
je dejansko izplačala svojim delavcem 
in uslužbencem 7,300.000 din, kar je 
razvidno iz izplačilnih mesečnih list. Če 
bi bil za tekstilno industrijo določen od
stotek družbenega prispevka recimo na 
25.%, bi podjetje vplačalo na ime tega 
prispevka 1,825.000 din.

Kontrolo nad pravilnim obračunom 
družbenega prispevka bodo imeli finanč
ni organi okrajnega ozir. mestnega ljud
skega odbora, kjer se dotično podjetje 
nahaja.

Družbeni prispevek bodo morala go
spodarska podjetja planirati v svojem 
samostojnem gospodarskem planu tako, 
kakor vse svoje proizvodne stroške in 
sklad plač. Ta prispevek bo torej samo. 
stojna postavka ozir. element kalkula
cije polne lastne cene. Zato je tudi 
razumljivo, da podjetje ne bo smelo 
uporabljati zneskov, la bodo v to svrho 
planirani, v nobene druge namene.

Družbeni prispevek bodo pobirali 
okrajni ozir. ljudski odbori po svojih 
davčnih organih. Ti organi pa bodo na 
podlagi posebnega naloga svojega fi
nančnega organa upravičeni, da od pod
jetja, ki ne bi redoma vplačevalo dol
govanega zneska, dolg tudi prisilno 
izterjajo. — Država sebi zagotavlja 
prvenstveno pravo izterjave druž
benega prispevka, eventualnih obresti 
ali denarnih kazni zaradi davčnih pre
krškov pred vsemi drugimi obveznostmi, 
ld jih bo imelo . podjetje proti drugim 
pravnim ali privatnim osebam. Ta ukrep 
bo nedvomno najmočnejše jamstvo, da 
bodo zagotovljeni redni dohodki v bla
gajno raznih proračunov, ki bodo omo
gočali uresničenje vseh družbenih pla
nov.

Na ta način odmerjeni družbeni pri
spevek pa bo tudi edina davčna obvez
nost gospodarskega podjetja proti bu- 
džetu. Noben organ državne uprave 
namreč ne bo mogel mimo tega družbe
nega prispevka nalagati gospodarskim 
podjetjem kakršnih koli drugih davčnih

obveznosti. Sicer bi kršili gospodarsko 
samostojnost podjetja in zmanjševali či
sti dohodek, o katerem bodo odločali 
samostojno delovni kolektivi podjetij po 
svojih delavskih svetih in upravnih od
borih.

Od ostalih vrst davkov bi omenili 
samo bistvene spremembe pri davku na 
dohodek. Ta davek se plačuje na do
hodek od zemljišč, od zgradb, od do
hodka iz privatne dejavnosti (samostojni 
poklici) in tudi od dohodka delavcev m 
uslužbencev iz sklada spremen
ljivih plač. Višina tega davka se bo 
odmerjala za vsako vrsto dohod
ka posebej, ne pa, kakor je bilo do 
sedaj po davčnem sistemu od celotnih 
skupnih dohodkov. Dohodek od zemljišč, 
ld zadeva posebno privatne kmečke 
proizvajalce, se bo določal po velikosti 
zemljišča, njegovi boniteti in vrsti kul. 
ture, ugotovi pa se na podlagi katastra, 
po tako imenovanem čistem katastrskem 
donosu.

Z novim gospodarskim zakonom o 
davkih je postavljeno temeljno načelo, 
da delavci in uslužbenci ne 
plačuj ej o davka na dohodek 
od svoje stalne plače. To se 
pravi, da niti temeljne niti dopolnilne 
plače ne bodo obdavčene in se bodo to
rej izplačevale v čistih zneskih. 
Samo en del spremenljivih plač, ki ga bo 
šele določila zvezna vlada, pa bo ven
darle podlegel temu obdavčenju. To je 
zaradi tega, ker se bo ta gibljivi del 
plače izplačeval neodvisno od stalne 
plače z ozirom na čisti dobiček 
podjetja. Spremenljivi del plače bo 
torej nekak izredni dohodek za vsakega 
delavca in uslužbenca, njegova socia
listična udeležba na čistem 
dohodku podjetja.

Vse oblike davka tako družbeni pri
spevek, davek na dohodek, ki ga lahko 
razpiše in naloži krajevni ljudski odbor 
zaradi zgraditve določenega komunalne
ga, zdravstvenega, socialnega, ali pro- 
svetno-kultumega objekta, pa imajo svoj 
neposredni izvor v družbenih planih, o 
katerih smo že razpravljali in v bodo
čem našem novem proračunskem siste
mu O tem pa začenjamo novo poglavje 
razpravljanja. B.

Proslava obletnice priključitve Primorske v Novi Gorici, na kateri je govdril 
tudi Jože Vilfan, pomočnik zunanjega ministra FLR Jugoslavije

Primorci so proslavili Četrto obletnico 
pnhifuCltvc H Jugoslaviji

Primorcem so še živo v spominu časi 
pod fašizmom, ki je obsodil na smrt vse, 
kar je bilo slovenskega. Zato vsako leto 
slovesno praznujejo obletnico priklju
čitve k svoji domovini — socialistični 
Jugoslaviji, obletnico dneva, ko je su
verenost Italije nad večino primorske 
zemlje dokončno propadla. Letos — dne 
16. sept. — je bila najlepša proslava 
obletnice priključitve v Novi Gorici.

Že v soboto 15 t. m. je bilo na Pri
morskem mnogo manjših proslav. Zvečer 
so zagoreli po hribih kresovi. Od vseh 
strani pa so prodirale partizanske patru
lje, ki so se združile v nedeljo na pro
slavi v Novi Gorici. Tako so simbolično 
prikazale, kako se znajo Primorci zdru
žiti, kadar gre za resne stvari: priprav
ljeni so do zadnjega diha braniti vsako 
ped zemlje, če bi se je še kdaj polakom- 
nil tujec. Hkrati s patruljami so prišli 
na proslavo tudi člani nekdanje VOS 
(varnostne obveščevalne službe) na Pri-

V Kranju in Tržiču delavci živahno razpravljajo o novih zakonih

de-

V Kranju in Tržiču so se delavci že 
prejšnji teden v velikem številu zbirali 
na sestankih in razpravljali o novih go
spodarskih zakonih. Ljudje že dolgo 
niso s tolikim zanimanjem hodili na se
stanke, kakor prav te dni. Čeprav je 
večina že zdavnaj dobro pretresla osnut
ke zakona o novem finančnem sistemu,

PRIJETEN DAN LJUBLIANSKIH TESARJEV
Poleg bežigrajske gimnazije sta dve 

po zunanjem videzu gosposki novi stavbi. 
Toda tu so še stare barake, ki so kar 
neprijetna soseščina novemu stanovanj
skemu domu in restavraciji delavcev re
publiškega podjetja »Tesar«. Ko so de
lavci pred dnevi še opravljali zadnja 
dela v poslopju, so majali z glavo kot 
neverni Tomaž in govorili med seboj, da 
bodo ta stanovanja menda le za usluž
bence in ne za njih. Toda motili so se. 
Že v četrtek se jih je nekaj vselilo, ne
verjetnost je zamenjala resničnost. Po
glejmo si sedaj, kako je znotraj oprem
ljen dom delavcev »Tesarja«.

Hiša je enonadstropna. V pritličju so 
hodnik; obloženi s terakotnimi ploščami, 
v I. nadstropju in v vseh sohah pa je 
položen parket. Svetle sobe, v katerih 
so po 3 zeleno barvane postelje, so okus
no opremljene. Vsak delavec ima svojo 
omaro za obleko in nočno omarico. Od
delek, kjer stanujejo moški, ima dnevno 
sobo, ženske pa, ki imajo v vsaki sobi 
le po 2 postelji, zaradi tega nimajo dnev
ne sobe. V pritličju in prvem nadstropju 
so lepo urejene umivalnice, v kletnih 
prostorih pa imajo čevljarsko delavnico, 
kopalnico s prhami, pralnico, likalnico 
in sušilnico za perilo.

Za stanovanjskim domom prav nig ne 
zaostaja po okusni opremi in praktični 
razporeditvi prostorov drugo poslopje, ki 
ga prav lahko imenujemo moderno re
stavracijo tesarskih delavcev. V kuhinjo 
so vzidali nov štedilnik, poleg nje imajo 
Umivalnico za kuhinjsko osebje, shrambo 
za živila in tudi kopalnico s prho. V je
dilnici dokazujejo lesene stropne oblo
ge, kako okusno znajo opremiti tesarji 
z lesom svoj dnevni prostor. _ Takrat, ko 
bodo imeli pri »Tesarju« prireditve, pa 
bodo v kratkem- času lahko spremenili 
jedilnico v prireditveno dvorano, ki ima 
v ozadju oder z zelenim baržunastim za
storom. Pod restavracijo so skladišča za 
hrano in kleti. Stanovanjska stavba ima 
3 dnevne sobe. dve družinski stanovanj^, 
19 sob za staln" Jpjavce in 2 sobi za de
lavce, ki prid n po opravkih v Ljub* 
liano, drugače pa delajo v gozdu, kjer

sekajo les za »Tesarja«. Pri »Tesarju« 
imajo še v načrtu, da bodo sezidali stav
bo za 15 družinskih stanovanj in tudi 
internatsko poslopje za učence tesarske 
šole. Vse drugače se bodo sedaj počutili 
delavci v lepo opremljenih sobah, kakor 
pa prej, ko jih je stanovalo po 30 skupaj 
v baraki, v kateri ni niti trohice domač
nosti.

Zaradi pomanjkanja delovne sile 
je »Tesar« gradil restavracijo v svoji re
žiji, medtem ko je stanovanjsko stavbo 
gradila »Splošna stavbna«. Pri gradnji 
restavracijskega prostora so opravili de
lavci in uslužbenci »Tesarja« okrog 6000 
prostovoljnih delovnih ur. Največ zaslug 
za lep stanovanjski dom in restavracijo 
ter za okusno notranjo opremo ima di
rektor tov. Kamnikar, ki je za vse sam 
napravil načrte.

V soboto popoldne, ko so delavci pod
jetja »Tesar« slavili zaključek gradnje in 
še vselili v nova stanovanja, so obenem 
prejeli tudi pohvalno diplomo Glavnega 
odbora Zveze sindikatov Slovenije za 
proizvodne uspehe v prvem polletju.

želijo na sestankih pojasnil za stvari, ki 
jim niso popolnoma jasne. Delavci m 
nameščenci ne razpravljajo samo na se
stankih, temveč tudi posamezno v sku
pinah, da se tako dobro pripravijo na po
polnoma drugačen način gospodarstva, 
ko bodo v podjetjih sami imeli glavno 
besedo in tudi osebno korist. Samo v 
Kranju je bilo prejšnji teden 11 večjih 
sestankov, kjer so razpravljali o finanč
nem sistemu. Razen tega pa so sindi
kalne organizacije organizirale razprav
ljanje tudi po posameznih obratih in od
delkih, da bi se prav vsak delavec se
znanil z bodočim načinom gospodarstva.

V bombažni tkalnici in predilnici v 
Tržiču se je sindikalna organizacija za 
diskusijo o finančnem sistemu dobro 
pripravila. Napravila je vrstni red se
stankov za vse oddelke ozir. posade. Že 
prejšnji teden so imeli 8 sestankov, na
slednjih 8 pa so imeli ta teden. Tržiški 
tekstilci so v skrbeh, ali bodo odslej še 
lahko prodajali vse platno, mislijo nam
reč, da bodo ljudje vnaprej kupovali le 
boljše platno in svilo. Vendar je njihova 
skrb odveč, saj je kvaliteta tržiškega 
platna za posteljno perilo znana daleč 
naokrog. Skoraj odveč so tudi njihovi 
dvomi, če bo trg dovolj založen s pre- 
hranbenimi predmeti, ko bodo dobili na
mesto bonov in kart denar. Pred letom 
ali pred dvema letoma je bila ta njihova 
skrb upravičena, saj so kmetje prinašali 
na trg večinoma le zelenjavo in še te 
prav malo, sedaj pa je trg že dobro za
ložen.

-■■mm-**

Dom tesarjev v Ljubljani

Usnjarji v tovarni »RUNO« v Tržiču 
so predlagali vodstvu tovarne, naj odslej 
sama prevzema surovine, da bodo lahko 
izdelovali še boljše izdelke. Dostikrat 
se je namreč zgodilo, da so dobili slabe 
surove kože in iz teh seveda usnje ni 
bilo najboljše

Razen množičnih sestankov, ki so bili 
v »Iskri«, »Tiskanim«, »Inteksu« in 
»Savi« v Kranju, so sindikalne organiza
cije teh tovarn organizirale še razprav
ljanje po oddelkih in obratih. Delavce 
in nameščence je seveda skoro povsod 
zanimalo, kakšne bodo plače, ali se bo 
zvišala njihova življenjska raven itd. 
Vendar niso ostali samo pri tem, marveč 
so se dotikali tudi važnih gospodarskih 
vprašanj, kot je planiranje, gospodarje
nje z devizami, prodaja proizvodov itd. 
Vedeti so hoteli, kako naj pride podjetje 
do deviz za surovine, ld jih potrebujejo 
za nadaljnjo proizvodnjo, če prodaja 
svoje izdelke samo na domačem trži
šču. Nekdo jim je pojasnil, da bo nji
hovo podjetje prav gotovo v trgovskih 
stikih s podjetjem, ki trguje tudi s tujino 
in ima devize. To podjetje bo del ra
čuna plačalo v devizah, ozir. bo devize 
prepisalo v dobro prodajalcu. Vpraševali 
so tudi, ali ne bodo delavci zapuščali 
podjetja, ki so zastarela in bodo imela 
manj dobička ter se preseljevali v bolj 
moderna podjetja. Tudi na to vprašanje 
so dobili odgovor, da bo podjetje, ki bo 
ustvarjalo več dobička, tudi vlagalo več 
v nadaljnjo graditev iz svojih lastnih sred
stev, razen tega pa bo moralo tudi' pri
spevati večji znesek višjemu gospodar
skemu združenju.

V »Inteksu« je prav razpravljanje o 
finančnem sistemu privedlo do tega, da 
so začeli iskati korenine številnih napak, 
zaradi katerih v »Inteksu« letos slabše 
gospodarijo, kakor prejšnja leta.

V Kranju je zaposlenih v proizvod, 
nji skoraj tri četrtine žena. Te je zelo 
zanimalo, kako bo z otroškimi dokla
dami. Kmalu ko so bili objavljeni osnut
ki novih gospodarskih zakonov, so se v 
Kranju širile govorice, da bodo otroške 
doklade odmerjali po višini plače in so
razmerno po številu otrok. Na sestankih 
so žene dobile pojasnilo, ds bo doklade 
dobil le tisti, ki je že najmanj leto dni 
nepretrgoma zaposlen. To seveda ne gre 
v račun tistim, ki so si že nekajkrat v 
etu dni poiskali drugo službo.

Delavci v Kranju in Tržiču so se po
govorili še o raznih drugih vprašanjih 
Povsod pa, kjer so doslej razpravljali, 
so zadovoljni, da bodo podjetja imela 
v bodoče več samostojnosti.

morskem, oziroma poznejše VDV (vojske 
državne varnosti) in II. brigade KNOJ 
(korpusa narodne obrambe). Tako so 
proslavili v Novi Gorici tudi 7. obletnico 
ustanovitve VOS na Primorskem.

Kdor je hodil v prvih letih po osvo
boditvi po Primorskem, se gotovo spo
minja porušenih vasi, kjer je tu in tam 
stal na ostankih zidovja napis, da je 
to delo okupatorja. Drago je primorsko 
ljudstvo plačalo svojo svobodo — nešteto 
domov porušil okupator, nešteto najbolj
ših sinov primorskega ljudstva je žrtvo
valo življenje v narodnoosvobodilni borbi 
in v internacijah. Toda žrtve niso bile 
zamen. Porušenih vasi ne vidiš več — 
ljudska oblašt je pomagala Primorcem, 
da so si obnovili domove, zgradili so nove 
šole, pa tudi tovarne, med katerimi je 
največja tovarna pohištva »Edvard Kar
delj« v Novi Gorici. Zato odgovarjajo 
iredentistični gonji v Italiji z besedami: 
Nikdar več pod Italijo! Kdor bi se po- 
lakomnil naše zemlje, bo našel tu svoj 
grob!

Vse to so Prifhorci še posebno jasno 
povedali na nedeljskih proslavah. Največ 
se jih je zbralo na proslavi v Novi 
Gorici, ki sta ji prisostvovala tudi mini
ster Zvezne vlade tov. Leskošek Franc 
in tov. Jože Vilfan, pomočnik ministra 
za zunanje zadeve FLRJ in poslanec 
zvezne Ljudske skupščine za goriški 
okraj.

Komandant partizanskih patrulj tova
riš Delfin Zmago je podal tov. Vilfanu 
raport. Le-ta je imel potem tudi govor.

ŠTEVILNA PODJETJA 
ZE PRIPRAVLJAJO PRAVILNIK 

0 PLAČAH
Upravni odbori tržiških in kranjskih 

tovarn so že prejšnji teden na svojih 
sejah razpravljali predvsem o sestavlja
nju pravilnika o plačah. V »Iskri« so na 
seji upravnega odbora sestavili glavno 
komisijo, v obratih pa imajo 7 podkomi
sij, ki so že začele z zbiranjem podatkov 
za nov pravilnik plač. Določili so tudi 
rok, do kdaj morajo podkomisije in ko
misija opraviti svoje delo.

Tudi v tovarni »Sava« so sestavili 
11-člansko komisijo. Sestavili so vrstni 
red, po katerem bodo pregledovali de 
lovna mesta v oddelkih. Pravilnik o pla 
čah sestavljajo tudi že v podjetju »Ru 
no« in v tkalnici in predilnici v Tržiču, 
prav tako pa tudi v »Pletenini«, »In
teksu« in drugod. V Kranju je izjema le 
upravni odbor tovarne usnja »Standard«, 
ki prejšnji teden še ni razpravljal o no
vem pravilniku o plačah, ker so čakali, 
da pride direktor tovarne z dopusta, če
prav bi po objavi v časopisju moral to 
že storiti.

Prostovoljno delo v počastitev 
volitev v delavske svete

V minulem tednu ,1e tndl pri Sekciji za 
vzdrževanje proge Maribor delovni kolektiv 
Izvedel volitve v delavske svete. Ves ko
lektiv se je zbral v nedeljo 9. t. m. na progi 
Pragersko—Maribor in Vuzenica—Dravograd 
na prostovoljno delo.

Na prvem delovnem mestu na progi 
Rače—Hoče se te zbralo 285 udeležencev.

Izvršili so 9:20 m regulacije, premaknili 
1105 komadov pragov, ln izmenjali 7 pragov. 
Pri tem prostovoljnem delu je bilo oplete 
120 m dvotirne proge.

Na drugem delovnem mestu Vuzenica—Dra
vograd je delalo skupaj 55 udeležencev. Iz
vršili so izmenjavo tračnic na remontu. 
Pri tem so izmenjali 240 m tračnic s pred
hodno razdelitvijo drobnega tirnega mate: 
riala.

Delavci ln uslužbenci so prišli na delov
na mesta z zastavami In okrašenimi želez
niškimi vozovi, da tako spontano manife
stirajo svoj veliki zgodovinski dan Vsak 
nadzorniški sre? so spremljali harmonikarji. 
Ne smemo pozabiti, da so v tem kolektivu 
bili tudi čuvarji proge, ki so prišli na de
lovišče po svojih nočnih službah Prav po
sebno pohvalo zaslužijo delavci |n uslužbenci 
nadzorniškpga sreza Murska Sobota, ki so 
zaradi neugodnih vlakovnih zve/ morali od
potovati od svojih domov že v soboto z večer.



Mal le s prevedbo delavcev v višje nazive I jedeh DHI PO SliETIl
Pri lanskoletni prevedbi delavcev v delavci, ki nočejo opraviti ustreznega iz- FLRJ je rok za opravljanje izpitov po- 

strokovne nazive ie bilo predloženih za oita za nriznanie višjih kvalifikacij nri daljšan do konca septembra s tem, da se m __________________________________
Pri lanskoletni prevedbi delavcev v 

strokovne nazive je bilo predloženih za 
podelitev naziva višjega specialista 2074 
delavcev, za podelitev naziva mojstra 
1354 in naziva večkratnega mojstra 123 
delavcev. Do konca avgusta t. 1. je po 
nepopolnih podatkih opravilo izpite za 
višje nazive vsega skupaj 2543 delavcev 
in sicer za višje specialiste 1553, mojstre 
912 in . večkratne mojstre 78 delavcev. 
Izpita ni napravilo 29 kandidatov, 53 
kandidatov pa je odstopilo od opravlja
nja izpita. Ti podatki nam jasno povedo, 
da je še veliko število delavcev, ki so 
bili predlagani za višje nazive, vendar 
so še niso prijavili k izpitu, ki je pred
pisan z navodilom ministra za delo 
FLRJ, v Uradnem listu FLRJ štev. 9/51.

Po načelih, ki jih postavlja osnutek 
temeljne uredbe o plačah delavcev in 
uslužbencev v gospodarstvu (čl. 10), je 
visoko kvalificiran delavec tisti, ki ima 
potrebno strokovno šolsko izobrazbo, de
lovni staž najmanj 7 in pol let, prebitih 
v svojstvu kvalificiranega delavca in 
strokovni izpit za visoko kvalificiranega 
delavca. Cl. 3 osnutka temeljne uredbe o 
plačah določa, da prejema delavec osnov
no plačo, ki je odvisna od stopnje stro
kovnosti, nujno potrebne za opravljanje 
določenih poslov v gospodarstvu in do
polnilno plačo, ki je odvisna od strokov
nosti, sposobnosti in odgovornosti, katera 
jo zvezana s tem delovnim mestom. Obe 
navedeni postavki tvorita stalno plačo 
delavca. Nedvomno bodo tisti strokovni

delavci, ki nočejo opraviti ustreznega iz
pita za priznanje višjih kvalifikacij pri 
svojih prejemkih občutno prikrajšani. 
Prizadeti pa bodo zgolj po svoji lastni 
krivdi, ker nočejo opraviti predpisanega 
izpita, ki jim daje pravico do prevedbe

FLRJ je rok za opravljanje izpitov po
daljšan do konca septembra s tem, da se 
tudi pritožbeni postopek konča do dne 
31. oktobra. To priliko za pridobitev pra
vic priznanja visoke kvalifikacije je tre
ba še v tem času izkoristiti, da bi kas

na višji naziv in jih s tem avtomatično neje . ne bilo posledic, ki izvirajo zgolj
—_ i.-,----- 1:_ —n«:-!—:u jt nezainteresiranosti prizadetih pa tudi

sindikalnih organizacij in upravnih od
borov podjetij, ki niso vodili o tem ra- 
čtina in so njihovi delavci zato ostali ne
prevedeni. D.

uvršča v kategorijo visokokvalificiranih 
delavcev v smislu čl. 41 omenjenega 
osnutka uredbe.

8 posebno odločbo predsednika Sveta 
za ljudsko zdravje in socialno politiko

Sindikalna organizacija v Industriji kovinskih 
izdelkov Maribor je samo na papirju

Osnutki zakonov novega finančnega 
sistema so v diskusiji. Kmalu se bo za
čelo v naših podjetjih razvijati gospodar
sko življenje popolnoma na novih osno- 

. vah. Eden izmed osnovnih pogojev za 
uspeh in rentabilnost posameznih pod
jetij je nedvomno čim tesnejše sodelo
vanje med upravnimi odbori in delavski
mi sveti na eni ter partijskimi in sindi-: 
kalnimi organizacijami na drugi strani. 
V splošnem lahko trdimo, da je to sode
lovanje v večini naših podjetij na zado
voljivi višini. Seveda pa to ne velja za 
vsa podjetja. V mnogih kolektivih je 
vpliv sindikalne organizacije pri gospo-

st.rije kovinskih izdelkov v Mariboru. Na 
koncu le še nekaj splošnih ugotovitev. 
V industriji kovinskih izdelkov so dosegli 
v zadnjih mesecih, od kar imajo novega 
direktorja pomembne uspehe v proiz
vodnji. Toda kot je v proizvodnji direkc 
tor. dober voditelj, je v političnem pogle
du slaba sindikalna organizacija. Zaradi 
nedelavnosti in nekritičnega odnosa do 
svojega dela in premajhnega občutka od
govornosti do članstva, sindikalna orga
nizacija pač ne more zahtevali, da io bo 
upošteval upravni odbor oziroma delav
ski svet.

Precej krivde za tako stanje v pbd-
darstvu podjetja tako majhen in nežna- jetju nosi tudi partijska organizacija. Če-

RAZPIS
Glavni odbor Zveze sindikatov 

Slovenije pripravlja enotedenski 
seminar »O sodobnih gospodar
skih vprašanjih pri nas« za vse 
bivše gojence sindikalne šole pri 
Centralnem odboru Zveze sindi
katov za Jugoslavijo in sindikal
ne šolle pri. Glavnem odboru Zve
ze sindikatov za Slovenijo. Se
minar. bo .sredi novembra t. 1. v 
Dvorski vasi pri Radovljici na 
Gorenjskem.

Vsi absolventi, omenjenih »fo; 
dihalnih šol, izjemoma pa tudi. 
tisti odborniki sindikalnih orga
nizacij, ki sicer teh šol niso ob
iskovali, . p a so sicer proučevali 
gospodarska vprašanja in sedaj 
žele sodelovati v razpravah na 
seminarju, naj se pismeno ali . 
osebno prijavijo do 15. oktobra 
t. I. pri Tajništvu Glavnega od-' 
bora Zveze sindikatov za Slove
nijo.

V prijavah naj kandidati na
vedejo naslednje podatke:

Ime in priimek, katero izmed 
obeh šol je obiskoval in kdaj 
(če ni bil slušatelj sindikalne 
šole, pa naj navede, kako je si- 
cer proučeval gospodarska vpra- 
šanja; uspeh, ki ga je kandidat 
dosegel v šoli; kraj sedanjega 
prebivališča in sedanja zaposlitev 
in eventualna odgovornost v vod
stvu sindikalne organizacije.

Kandidati si morajo za čas. se
minarja izposlovati pri vodstvu 
podjetja ali ustanove, v kateri 
so zaposleni, enotedenski brez
plačni dopust. Tajništvo Glavne- 

a odbora Zveze sindikatov za 
slovenijo pa jim bo za čas semi
narja povrnilo izgubo na zasluž
ku, potne stroške iz kraja biva
nja do Radovljice in nazaj. Vsi 
slušatelji bodo imeli tudi brez
plačno stanovanje in hrano, v 
Dvorski vasi.

Tajništvo Glavnega odbora 
Zveze sindikatov za Slovenijo bo 
tiste prijavi jene tovariše,. ki iz
polnjujejo temeljne ‘pogoje za 
sprejem v seminar," pravočasno, 
najkasneje pa do 31. oktobra, ob
vestilo podrobne je . glede I začet
ka seminarja in podobno.

Vabimo vse gojence omenjenih, 
sindikalnih šol, da se v čimveč- 
jem številu odzovejo temu po
zivu!

Iz pisarne
Tajništva Glavnega odbora 

Zveze sindikatov za Slovenijo

i

ten, da obstaja sindikalna organizacija 
dejansko le na papirju.

Eden izmed značilnih primerov slabe
ga političnega dela sindikalne organiza
cije je industrija kovinskih izdelkov v 
Mariboru. V tem podjetju sindikalne or
ganizacije sploh ni opaziti. Pred meseci 
so na primer uvedli >socialistični< akord, 
katerega rezultat je bil, da so delavci 
nekaj mesecev zaslužili komaj 1600 do 
1800 din, torej znatno inanj kot pred 
Uvedbo akorda.

Ko šla nekega dne slučajno prišla v 
to podjetje predsednik Republiškega od
bora sindikata kovinarjev Kvas Jakob in 
tajnik KO kovinarjev v Mariboru, tova-

prav je v tovarni zaposlenih nekaj sto 
delavcev, ima celica KP komaj 12 članov, 
ki pa so večinoma nameščenci. Le ti 
tako ljubosumno čuvajo svoje »funkcije«, 
de sploh ne razpravljajo o sprejemu no
vih članov oziroma kandidatov v KP. Mi
mogrede povedano bi teh lahko našli v 
podjetju precej. Razumljivo, da sklepi KP 
prav zaradi tega naletijo pogostokrat pri 
članih na nekak podzavesten odpor. De
lavci se ie preveč zavedajo, da so odri
njeni od vodstva podjetja. To še posebno 
zato,' ker so tudi v upravnem odboru ve
činoma samo nameščenci.

Cas je že, da se sindikalna organiza
cija v podjetju končno zave svoje vloge.

Zadnji tedni so bili za Kremelj zares 
neprijetni. Najprej Gromiko kljub vsej dra
matičnosti svojega nastopa ni opravil prav 
nič v San Franciscu in japonska mirovna 
pogodba je bila podpisana taka, kot jo je 
predlagal .angleško-ameriški načrt. Še več
— med navzočimi delegacijami ni bilo niti 
ene — razen seveda treh kominformističnih, 
ki bi podpisu nasprotovale. Celo Indija je 
končno spremenila svoje prej tako radikal
no stališče. Položaj na azijskem kontinentu 
je odslej v glavnem le še toliko zapletem, 
kolikor ga zapleta položaj na Koreji.

Ta teden je prinesel — za mnoge zares 
nepričakovano sporazum med tremi zahod
nimi državam# o nemškem prispevku k 
obrambi zahodnega sveta. V IVashiingtonu 
je bila tudi premagana doslej največja ovira
— francosko nasprotovanje ponovni nemški 
oborožitvi. Nekateri krogi so v zvezi s fran
coskim stališčem pričakovali, da se bo di
skusija okoli nemškega vprašanja precej 
zavlekla. Toda Schumam je mirno povedal, 
in celo predlagal organizacijo nemške obo
rožitve v obliki sodelovanja nemških divizij 
v bodoči evropski vojski, kot to predvideva 
Plevenov načrt. Francija se je vedno upi
rala, da bi Nemčija lahko imela vojaške 
enote v velikosti divizije in se je zavzemala 
za manjše taktične enote (combat te-am — 
neke vrste pojačenl pehotni polki).

ZAKAJ JE FRANCIJA SPREMENILA 
SVOJE STALIŠČE O NEMŠKEM 

VPRAŠANJU?
Kakšni so razlogi za ta nenaden fran

coski preobrati 0 tem je. mnogo komentar
jev. Mnogi se rešujejo z enostavnim zatr
dilom, da je Schuman pač ravnal »v evrop
skem duhu«. Mi že zdavnaj vemo, da je ta 
»evropski duh« sestavljen iz številnih no
tranjih nasprotij, ki izhajajo iz različne 
gospodarske strukture posameznih evropskih 
držav: Zahodna Evropa pač še vedno ni 
'samostojna gospodarska enota. Odvisna je 
torej od ZDA, ki podpirajo izvedbo vo.iaško- 
gospodarskih načrtov v evropskih državah. 
V tena je treba iskati tudi vzrok francoske 
kapitulacije v nemškem vprašanju, ki je 
celo na.ivečje optimiste prijetno presene
tila.

Je pa še drugi vzrok nenadne spremem
be francoskega stališča. To je skupna ogro
ženost evropskih držav pred sovjetsko na
padalnostjo. ki se manifestira v številnih 
pogledih. Menimo, da bo Francija za svojo 
popustljivost v Washiugtonu zahtevala na 
zasedanju Atlantskega sveta, ki se vrši v 
Ottawi, ustrezne protikoncesije, t. j. pove

riš Maks Zadravec, so delavci; sami za- 'Treba je povečati politično delo v kolek- 
htevali sindikalni sestanek, ker so ostro tivti, ki ga doslej skoraj ni bilo. Vse ne- 
obsodilf akord, kakršnega sta uvedla delavne in neodgovorne člane upravnega 
bivši direktor ih tehnični vodja v podjet- ' odbora sindikalne podružnice je trebe

Čanje ameriške in 
spodarake pomoči.

kanadske vojaške in go-

NEMCIJI POSTOPOMA VRAČAJO 
SUVERENOST IN NEODVISNOST

ju. Postavljal se: torej vprašanje: kje je 
bila sindikalna organizacija, da so morali 
delavci sami zahtevati sindikalni sesta
nek, medtem, ko se večina sindikalnih 

"funkcionarjev za vse kritike akorda ni' 
dosti zmenila in so samo priganjali de
lavce k večji proizvodnji.

Vse to bi bilo še nekako opravičljivo, 
če ne bi sindikalna organizacija v tem 
podjetju dobivala zadostne pomoči od 
nadrejenih sindikalnih forumov. Na KO 
kovinarjev v Mariboru so mi dejali, da 
nudijo največ pomoči prav tej sindikalni 
organizaciji. Toda namesto, da bi člani 
upravnega odbora sindikalne podružnice 
redno hodili na sestanke, seje itd., naj
večkrat neopravičeno izostanejo. V zve
zi s slabim političnim in organizacijskim 
delom naj omenimo še naslednji dogo
dek:

V zadnjem času so začele nekatere 
delavke v medsebojnih odnosih uporab
ljati nemški jezik. Zaradi tega so bile 
tri delavke, med katerimi je tudi članica 
delavskega sveta Verboštova, odpuščene. 
Kakšen pa je postopek pri odpovedi čla
nom DS? Vsem mora biti končno jasno, 
da imajo člani DS mandat in da jih torej 
brez njihovega predhodnega privoljenja 
oziroma zahteve sindikalne organizacije, 
ki jih je izvolila, uprava podjetja ne 
more odpustiti. Toda1 v industriji kovin
skih izdelkov so šli mimo tega. Uprava 
podjetja je enostavno odpovedala službo 
Verboštovi, ne da bi se o tem prej po
svetovala s sindikalno organizacijo. Ko 
je tajnik KO tov. Zadravec zahteval od 
direktorja podjetja pojasnila o tem pri
meru, mu je' ta odgovoril, da se. je že; 
posvetoval s partijsko organizacijo v: 
podjetju. ■ , I

Zaradi pomanjkanja .prostora ne bomo 
več navajali ■ dejstev, ki J~’

nemudoma zamenjati z ljudmi, ki bodo 
opravljali svoje funkcije v sindikatu z 
dobro voljo in z občutkom odgovornosti. 
Samo tako lahko kolektiv industrije ko
vinskih izdelkov pričakuje, da bo dosegel 
kakšne pomembnejše uspehe.

za-
z

Sporazum treh zunanjih ministrov 
hodnih velesil predvideva vzporedno 
vključitvijo Zahodne Nemčije v atlantski 
obrambni sistem tudi postopalo spremembo 
odnosov med tremi zahodnimi velesi,Lami in 
Zahodno Nemčijo. Zunanji ministri so se 
sporazumeli, da bodo zamenjali okupacijski 
statut s posebnim pogodbenim pravilnikom,

ki bo dajal zahodnonemški vladi precejšnje 
pravice.

Komaj 6 let po vojni smo torej priča 
ponovnega nemškega oboroževanja. Zahod
ne države snubijo stare in izkušene nemške 
vojake in jim v zameno dajejo svobodo in 
suverenost. Ali se ne vračajo usodni dnevi 
izpred druge svetovne vojne.

PRED PADCEM PERZIJSKE VLADE?
V Perziji se ni položai še prav nič iz- 

premenil. Mosadegova vlada še vedno trma
sto vztraja pri svojem stališču. Teheranska 
vlada je v svoji politiki do Anglije še do 
nedavnega uživala vso podporo perzijska 
javnega mnenja in posameznih političnih 
strank ter skupin. V zadnjem času pa je 
opozicija povečala pirotivladno delovanje. 
Tako je bilo na primer ustanovljenih ved 
probritanskih strank, ki obtožujejo Mosa- 
dega, da ni izkoristil vseh možnosti za do
sego sporazuma za Anglijo. Celo v tehe
ranskem panlamentu je precej poslancev 
proti vladi. Kje je vzrok tega nenadnega 
preobrata v mišljenju perzijskega ljudstva?

Eden izmed osnovnih ciljev nacionali
stične stranke, ki jo vodi Mosadeg je bila 
nacionalizacija ‘iranske petrolejske indu
strije, Ker je ta zahteva odgovarjala, tudi 
težnjam najširših iranskih množic, je bil 
zakon o nacionalizaciji' z navdušenjem spre
jet že pred meseci. Perzijci so takrat očitno 
pričakovali, da bo Anglija takoj sprejela 
vse njihove zahteve. Toda v Londonu ne 
samo da niso sprejeli perzijskih ultimativ
nih predlogov, ampak so pod vzeli tudi vrsto 
učinkovitih gospodarskih represalij proti 
Iranu. Če upoštevamo, da tvorijo glavno 
postavko v perzijskem državnem proračunu 
dohodki od prodaje nafte, nam ni težko ra
zumeti vzrokov za težko gospodarsko sta
nje, ki vlada v državi. Toda Mosadegova 
vlada kljub temu ni popustila niti za las.

Teheranska vlada je skušala nevtrali
zirati angleške gospodarske in politične 
ukrepe s pogodbami o prodaji nafte ČSR. 
Poljski, Afganistanu in nekaterim drugim 
državam. Toda kljub vsemu je perzijska 
proizvodnja nafte še vedno zelo majhna 
(rafinerija v Abadanu. še vedno stoji). Ra
zumljivo. da je bil v takem položaju Mo
sadeg prisiljen poslati Angliji ultimat, v 
katerem jo poziva, naj v 15 dneh obnovi 
pogajanja, v nasprotnem primeru pa bo e 
silo izgnal preostale angleške strokovnjake, 
ki čuvajo rafinerijo v Abadanu.

Toda London molči. Anglija sj je v zad
njih mesecih preskrbela nova tržišča nafte. 
Pomen perzijske nafte je v angleškem go^ 
sporlarstvu stopil na drugo mesto. Glavni 
vzrok angleškega stališča pa je nedvomno 
ta, da v Londonu čakajo na padec Mosa- 
degove vlade — do katerega, kakor upajo, 
bo kmalu prišlo. Brž ko se ho to zgodilo, bo 
prišla na krmilo Perzije nova vlada, ki ho 
do Anglije verjetno bolj prijateljsko razpo
ložena. Seveda bi bilo v takem položaju 
tudi ozračje za obnovitev pogajanj med 
obema državama mnoge bolj ugodno.

Kakšen bo nadaljnji razvoj položaja v 
Perziji je težko reči. Drži pa. da ie prišel 
angin-perzijski petrolejski spor v tisto fazo, 
ko nujno zahteva rešitev in to v najkrajšem 
času.

"« •. »V to, kar imata vidva i upravnikom 
skupaj, se pa sindikat ne bo vtikal.« 
je dejal odpuščeni uslužbenki predsed
nik sindikalne podružnice.

Upravnik lokalnih podjetij na Vrh
niki je pred časom odpovedal službo na- 
meščenki v »Krajevni kovinarski delav
nici« na Vrhniki. Vzrok službene odpo
vedi, kot je napisano v odloku, je zmanj
šanje administrativnih moči. Po odpustu 
omenjene uslužbenke pa je bil na isto 
mesto nameščen neki delavec-kovač. ki se 
je pred odpovedjo omenjeni nameščenki 
v podjetju ponesrečil in izgubil eno oko.

Odpuščena nameščenka, ki jo že pri
letna.-je po odpustitvi iz podjetja ostala 
nezaposlena, izgubila je živilsko nakazni
co in ker nima nobenih drugih sredstev, 
je tudi življenjsko ogrožena. V takem 
stanju se je obrnila po pomoč k pred
sedniku sindikalne podružnice v podjet
ju. tov. Volču, od kuterega je povsem 
upravičeno pričakovala potrebnih napotil 
in nasvetov. Tov. Volč pa je bil miienja, 
da sindikat ni poklican vmešavati se v 
zadeve, ki jih imata »med seboj« omenje
na nameščenka in upravnik lokalnih pod
jetij in ji je svetoval, naj se pač pomeni 
s tovarišem upravnikom kar sama.

™vv,.u „„ Kakšen pouk nam daje ta primer?,
dokazujejo ne- Prvič, sama utemeljitev službene pdpo- 

ni- pravilna. Odpuščeni tovarišici

ALI JE TO PRAV?

delavnost' sindikalne organizacije indii,-. vedi,tt1tTfrT--.......... .............................. .
" ‘* ;• " •" ’ " '' 'V :•*'
Sindikalnim svetom

Potekel je rok volitev delegatov za II. kongres Zveze sindikatov Jugo
slavije. Opozarjamo sindikalne svete,kj v smislu danih navodil še niso spo
ročili Glavnemu odboru imena izvoljenih delegatov, da to čimprej storijo.

Iz pisarne tajništva Glavnega odbora 
ZSJ za Slovenijo

upravnik podjetja ni povedal pravega 
vzroka odpusta. Povsem pravilno je nam
reč, da so v podjetju mislili na napol 
oslepelega kovača in ga zaposlili na ta
kem mestu, kjer bo kljub poškodbi lahko 
delal. Toda nameščenki bi morali ob od
pustu to pojasniti in bi nedvomno razu
mela. Poleg tega bi ji morali tudi po
vedati. da bodo administrativno delo. 
ki ga je ona do tedaj izvrševala, povezali 
še z nekaterimi drugimi zadolžitvami (iz
daja blaga iz skladišča in podobno), za 
kar je pa potrebna večja strokovna izur
jenost,- kot jo ima omenjena uslužbenka, 
ki se je samo priučila administrativnim 
poslom. /

Drugič pa. vsi skupaj v podjetju — 
od upravnika lokalnih podjetij do uprav
nega odbora in sindikalne podružnice — 
pa bi vendarle morali pomisliti na na
daljnjo zaposlitev odpuščene uslužbenke. 
Posebej pa bi moral o tem razmišljati 
upravni odbor sindikalne podružnice in 
njegov predsednik, ker je to eno izmed 
važnih opravil sindikalne organizacije, 
katere članica je bila omenjena uslužben
ka. Tu naj povemo še to. da je omenjena 
uslužbenka aktivno sodelovala v našem 
osvobodilnem boju, da je po' vojni kljub 
temu, da je že priletna, opravila s prav 
"dobrim uspehom knjigovodski tečaj. To 
se pravi, da si je prizadevala biti čim 
bolj koristna v svojem delu, zato je ma
lomarna brezbrižnost predsednika sindi
kalne podružnice tembolj neopravičena 
in graje vredna.

Najmanj, kar bi moral doseči upravni 
- odbor sindikalne podružnice pri upravi, 

bi bilo. da se tovarišici pravilno pojasni 
njen odpust iz službe. Poleg tega pa je 
dolžnost upravnega odbora sindikalne po
družnice, da da svojemu članu primernih
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V zvezi z uvedbo novega plačilnega sistema v na
ših podjetjih, ki poleg stalnih predvideva tudi spre
menljive plače, ali z drugimi besedami, udeležbo na 
dobičku, se neredko slišijo mnenja, da taksna oblika 
nagrajevanja ne predstavlja v bistvui nič novega in 
da je v podjetjih raznih kapitalističnih držav že dal.1 
časa v praksi. Kako je torej s tako Imenovano ude
ležbo na dobičku v kapitalističnih podjetjih« Kakšni 
so motivi, ki vodijo kapitalista do tega, da del svo
jega profita prostovoljno odstopa delaven in kaj 
delavec od takšne ureditve lahko pričakuje? .

Da kapitalist Izkorišča delavca na ta način, da 
mu za njegovo delo v podjetju plačuje le del ustvar
jene vrednosti, mezdo, medtem ko st presežek vred
nosti v obliki profita neposredno prisvaja, .le znan
stveno utemeljena resnica, ki ji po Izdaji Marksovega 
Kapitala« pač nihče ni mogel resno oporekati. Na 

tem elementarnem ift.istvu je zgrajena revolucionarna 
teorija proletariata, utemeljene njegove zahteve v 
borbi za zvišanje živtjenske ravni v okviru kapitali
stičnega družbenega reda.

Zahteva po udeležbi delavcev in nameščencev na 
dobičku kapitalističnih podjetij se je pojavila že pred 
nribllžno petdesetimi leti, ko je kapitalizem doživ
ljal kulmlnacljo svojega razvoja in je od sporadičnih, 
posameznih momentov prerasla v sistem, ki se v 
/bilki nagrajevanja vedno bolj uveljavlja in ga hur- 
oazni teoretiki lil praktiki priznavajo In v številnih 
irlmerih tildi priporočajo. Motivov« ki jih vodijo do 
takšnega stališča ni težko odkriti. Naj ze odkrito 
iriznavajo, da vzpodbuja delodajalec z udeležbo na 
lohlčku delavce ln nameščence k povečanemu naporu. 
:,t gre končno le njemu (delodajalcu) v dobro, ali pa 
ovijalo takšne egoistične težnje v fraze nesodelo

vanju delodajalcev ln delojemalcev, o njihovih skup- 
1 ih interesih na blagostanju in razvoju podjetja, 
ajodkrltosrčnejša .ie nedvomno izjava nekega svicar- 
Uega tovarnarja, ki je dejal, da je bolje, če se za- 
otovi delavcu samo udeležba na dobičku, kakor pa 

iočeš nočeš prepusti vse podjetje. S to izjavo so dani 
vsi motivi, ki vodijo buržoazljo k pomirljivemu stali
šču, v njej je zajeta tudi vsa tehnika uspavanja raz
redne zavesti delavskega razreda. Toda o tem pozneje!
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nasvetov, kaj in kako naj oapravi. da 
dobi novo. sebi primerno zaposlitev in da 
tudi vodi malo računa o tem. da odpu
ščena uslužbenka nastopi novo službeno 
mesto, brž ko ji prenehajo obveznosti na- 
pram dotedanjemu delodajalcu. Zlasti pa 
mora sindikalna podružnica skrbeti za 
človeka, ki nima nobenega premoženja 
in nobenih sredstev v primeru, če po 
odpustitvi iz enega podjetja še ni našel
nove zaposlitve, in to v času, dokler ne 
slopi v ve.ljavo nov plačilni sistem, ki 
ureja položaj delavcev in uslužbencev 
tudi v takih primerih.

Predsednik sindikalne podružnice pri 
Krajevni kovinarski delavnici na Vrhniki 
pa ni napravil ničesar od vsega tega, 
ampak je mirno svetoval odpuščeni usluž
benki, naj se pomeni z upravnikom in ji 
»zagotovil«, da se sindikat v te stvari 
ne bo vtikal, ker to ni njegovo delo. 
Tako zadržanje predsednika Volča pa je 
res graje vredno. -ra-

POPRAVEK K ČLANKU 
»V DOMŽALAH SO IZDELALI PRVO 

SERIJO LUŠČILNIH STROJEV«
V članku »V Domžalah so izdelali 

prvo serijo luščilnih strojev, ki je bil 
objavljen v prejšnji številki našega lista 
je rečeno, da je tuščilne stroje doslej iz
delovala samo tovarna »Stupnik« v Za
grebu, kar pa ne odgovarja resnici. 
Omenjene stroje je izdelovalo tudi bivše 
Strojno podjetje Fr. Rrcar v Ljubljani. 
Remontno podjetje v Domžalah ie izde
lalo luščilne stroje z uporabo istih mo
delov in po načrtih, ki jih je napravil 
tov. Hladnik Ivan, strojni tehnik v Ljub
ljani.
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Oglejmo sl 
čevanja

poprej 
dela de

nekoliko 
obička, kot

oblike ln načine lzpla- 
se doslej uveljavile v

nekaterih kapitalističnih podjetjih.
Predstopnja k sistematični udeležbi na dobičku 

naj bi bile vse ^ratifikacije,, ki so odvisne od uspeha 
podjetja, vsako darilo za poseben napor, še celo vse 
dotacije podjetja v bolniško blagajno, podporni fond, 
pokojninski fond. fond za izgradnjo stanovanj Itd. 
Vendar v teh primerih še ne moremo govoriti o ne
kem novem sistemu, ker Je y večini primerov dotl- 
ranje tem fondom prepuščeno dobri volji podjetnika 
ln razpoložljivim finančnim sredstvom ln je neposred
na povezava — uspešnejše delo — večji dobiček —

PF 1Ainerlkancl definirajo udeležbo na dobičku kot 
»sistem, v katerem zagotovi delodajalec delavcu po
leg dobrega plačila in redne zaposlitve še neki doda, 
tek, ki se Izplačuje v gotovini, ali pa nalaga kot hra
nilna vloga delavca v banki ln je odvisen od osebnega 
uspeha delavca ln prosperltete podjetja.« Vsako pod 
jetje. ki se odloči za novi sistem -nagrajevanja Ima 

: seveda svoje posebne, včasih prav zanimive prijeme.
V nekem podjetju Imajo pravico do udeležbe na 

dobičku samo tisti delavci, ki so bili skozi vse leto 
zaposleni v tem podjet ju. . Kdor zapusti delo, ali je 
odpuščen, ne dobi ničesar« Ves letni dobiček Izpla
čajo naenkrat, odbijejo pa stalno določen del za po- 
seben fond, lz katerega Izplača,io delavcu ob upoko
jitvi približno šestletni zaslužek. ... .

Neko drugo podjetje ne Izplačuje delavcem v de
narju. Delavec pusti svoj delež" v podjetju, dobi pa 
zanj delnice, ki se obrestujejo po 5% (torej pravza
prav obligacije) In Jih ob Izstopu Iz podjetja lahko 
proda. Pripomnili bi, da se na splošno daje prednost 
Izplačilom v gotovini. Delnica oz. obligacija daje 
pravico le do nekega določenega, omejenega dohodka.

neposredna korist ni 
tako otipljiva In Je 
tudi ril mogoče ved
no vnovčiti.

Delež, ki se raz
deli med delavce, 
določi neka firma

tako, da Iz celotnega dobička, ki nr de za delitev v 
poštev, Izplača najprej dividende de Ulčarjem, nakar 
se preostanek razdeli med delavce In delničarje po 
ključu 2:1. Delež delavcev se v nadaljnjem deli pro
porcionalno na višino mezd.

Originalna je tudi deli c v po delovnih urah M 
so jo uvedle nekatere ameriške firme. Razlika v kva
lifikaciji In v manjšem ali večjem doprinosu k uspe 
hu podjetja pride po njihovem mnenju do Izraza v 
različnih mezdah, medtem ko je dobiček uspeh celot
nega kolektiva ln naj bo zato delovni čas edino 
merilo nlegovC razdelitve. Firme objavljajo mesečne 
bilance in pri slabih rezultatih prikazujejo, za koliko 
bi se lahko delež dvignil, če bi se povečala proiz
vodnja in dosegel večji prihranek na materialu.

V splošnem razlikujejo v Ameriki direktno In In
direktno udeležbo na dobičku. Pod direktno razdelit
vijo razumejo Izplačilu na osnovi mezd, razdelitev 
delnic In prejem dividend, medtem ko .11 Indirektna 
udeležbe, zajela v dotacijah raznim fondom, ki so 
namenjeni delavcem, zvišanju (tudi znižanju, če gre 
za soudeležbo na Izgubi) mezd, pa tud kapitalno so
udeležbo pri podjetju neodvisno od dobička.

Primeri Iz ameriške Industrije so tipični. Z več 
Jlmi In manjšimi spremembami v prilagoditvi evrop
skim pogojem ln mentaliteti se vedno bolj uveljav
ljajo v številnih zapadnnevropsklh podjetjih.

Udeležba na dobičku dviga delovni polet delavcev 
In nameščencev ln jih veže na določeno podjetje. 
Firme, ki so novi sistem uvedle, poročajo o Izrednem 
dvigu proizvodnosti, o prihrankih na surovinah ln 
materialu, n veliki zainteresiranosti delovnega kolek
tiva za svoje delo. . .

Da Ima uv.edba novega sistema za lastnika pod
jetja ugodne posledice je Izven vsakega dvoma. Ude
ležbe na dobičku" podjetja v splošnem tudi ne žago 
varinjo socialni motivi (to stvar prepuščajo teore
tikom) odločilno Je mnenje, da je vsekakor primerno 
ln koristno ustvariti v podjetju pomirjevalno vzdušje 
In delavca vzpodbuditi k člmvečjemu naporu. Para
lelni Interesi delodajalca ln delavca, ki rezultlrajo v 
dobičku, razbijajo strnjenost delovnega kolektiva ln 
je skupen nastop delavcev v praksi skoraj onemo
gočen.

Ne smemo sicer podcenjevati materialnih ugodno
sti, ki so z udeležbo na dobičku zagotovljene delav
cem, vendar se moramo vprašati, ali se raven delavca 
na ta način in v teh pogojih lahko bistveno zboljša.

Kdor nekoliko pozna tehniko hilanriranja v kapi
talističnih podjetjih, bo vedel, da prikazani dobiček 
nikoli ni dejanska razlika med Izkupičkom podjetja 
In proizvodnimi stroški (vštevšl vse javne dajatve 
itd.). Z ustvarjanjem tihih rezerv, čezmernimi odpisi 
obratnih naprav, z zaračunavanjem previsokih obresti 
na tuji in lastni kapital In drugimi knjigovodskimi 
prijemi lahko lastnik oziroma upravni odbor v ok
viru pozitivnih zakonskih predpisov prikaže čisti do
biček v poljubnem Iznosu. Znani so n. pr, čezmerni 
odpisi investiranega kapitala v času konjunkture, da 
o funkciji tihe rezerve sploh ne govorimo. Mar naj 
delavec verlame. da so lilll vsi tl okrepi nujni ln 
služijo edinole prusperltetl podjetja AH se mu ne vsi- 
Huje misel, da gre kapitalistom pri tem le za nekaj 
drugega, kakor za resnično blagostanje delavcev ?

Delavec nima vpliva na poslovno delo podjetja. 
Kot lastnik določenega dela delnic Ima pravico gla
sovati na zborih delničarjev, vendar je Iluzorno mi
sliti da bo s svojimi zahtevami proti lastnikom ve
činskih paketov -Saj dosegel. Razen tega delavec prak- 
tlčno ne dobi delnic, temveč obligacije, ki mu sicer 
nosijo določen dohodek, odvzeta pa jim je glasovalna 
pravica in s tem tudi iluzija o soodločanju v upravi 
podjetja.

Sličnost med našim novim sistemom In prakso v 
kapitalizmu, ki ie podana največ v samem pojmu 
udeležbe na dobičku, je v resnici samo formalna Oba 
sistema sta v bistvu diametralno različna Delavec v 
kapitalizmu sicer lahko doseže zvišanje mezd. razne 
ugodnosti, ki se neposredno odražajo na njegovem 
živi|eniškem nivoju ln do neke mere celo soudeležbo 
(z omejeno pravico odločanja) nri upravljanju pr vat
nega podjetja, ne more pa upati, da bodo Imeli tl 
uspehi količkaj trajen značaj. Se več. Prepričan je 
lahko, da se ho ob prvem resnem poslabšanju konjunk
ture umetno ustvarjeni socialni mir nenadoma porušil 
In ho začasno zadržani antagonizem med delom In 
kapitalom Izbruhnil še z večjo silo na dan. V končni 
fazi odloča le kapitalist Njemu pa so lastni Interesi 
nedvomno bližji, kakor na življenje ln delo delavca. 
Vodstvo socialističnih podjetij je v roksh neposrednih 
proizvajalcev. V tem ie revolucionarno bistvo zakona 
o upravljanju podjetij po delovnih kolektivih « tem 
pa ie podan tudi osnovni nngni, da bo novi sistem 
nagrajevanja z udeležbo na dobičku zagotovil 'clav- 
skemu razredu bistveno in trajno zboljšan živ
ljenjskih pogojev. L-



Ali so roditeljski sestanki na srednjih 
strokovnih šolah potrebni?

Mnogi so še danes mnenja, da so 
roditeljski sestanki na srednjih stro
kovnih šolah nepotrebni, da so nujni 
le za starše otrok, ki obiskujejo osnov
no šolo ali nižje gimnazije. Uspehi in 
vzgoja dijakov na srednjih strokovnih 
šolah so pokazali, da to ni res. Vsi 
vemo, da so vzgojni in učni problemi 
na vseh naših šolah žgoči in nujni, 

rav tako tudi na srednjih strokovnih, 
jer je ob tretji redovalni konferenci 

padlo tudi ?5°/o dijakov ali celo več.
Res je, da vseh vzgojnih in učnih 

problemov ne bomo mogli uspešno re
šiti na roditeljskih sestankih, pač pa 
le-ti lahko k temu veliko pripomorejo. 
Danes, pri demokratizaciji naše upra
ve, tudi šolske, je potrebno, da tudi 
ljudske množice, konkretno starši, so
delujejo pri reševanju vzgojnih pro
blemov. Nekateri starš; se žal tega še 
dovolj ne zavedajo.

Zadnje čase opazimo in občutimo 
vsi, da opefativa zahteva res strokov
no zrele, disciplinirane, zavestne in 
poštene kadre, da slabe odpušča, ozi
roma postavlja na manj odgovorna 
in slabše plačana mesta. Če hočemo 
dvigniti naš življenjski standard, mo
rajo voditi naše gospodarstvo strokov
no in politično zreli kadri. Socialistično 
načelo pravi: »Vsakemu po njegovih 
sposobnostih in delu!« Da bi izboljšali 
strokovno in splošno izobrazbo naših 
srednjih strokovnih kadrov, smo uvedli 
štiriletno šolanje na nižji gimnaziji in 
srednjih strokovnih šolah. Do sedaj 
so vstopili na srednje strokovne šole 
dijaki, ki so končali malo maturo na 
nižji gimnaziji po triletnem šolanju 
in nato posečali zopet le tri leta srednjo 
strokovno šolo, kar odgovarja šestim 
razredom gimnazije. Razumljivo je. 
da taki dijaki zaradi prenizke pred- 
izobrazbe na nižji gimnaziji in zgo
ščenega pouka na srednji strokovni 
šoli, niso mogli pridobiti zadovoljivega 
splošnega in strokovnega znanja, poleg 
te?a pa. ker so maturirali s sedem
najstim letom starosti, niso bili dovolj 
zreli za važne strokovne naloge v 
operativi. Ta problem smo obravnavali 
tudi na roditeljskem sestanku na 
Gradbenem tehnikumu, katerega se 
je udeležilo preko 250 staršev. Vsi 
staršj so odobravali ukrep šolske 
uprave in Sveta za gradnje in komu
nalne zadeve, da se zn študente tret
jega letnika, ki so strokovno premalo 
zreli, odpre v šolskem letu 1951/52 če
trti razred, kjer bodo dijaki pridobili 
še manjkajoče strokovno znanje in 
večjo splošno izobrazbo. Strokovno, 
dobri dijaki pa bodo pripuščeni k zre
lostnemu izpitu. Nekateri starši so bili 
relo mnenja in so želeli, da naj tudi 
dijaki, ki bodo pripuščeni k maturi, 
nadaljujejo študij v četrtem letniku.

Poleg tega smo na roditeljskem se
stanku obravnavali kampanjsko uče- 
nje. katerega sicer ne bomo mogli kar 
čez noč odpraviti, vendarle omejiti s 
pomočjo staršev. Dalje so nekateri 
starši ugotovili, da dijaki ne morejo

postati ravnodušni pri nenadnih obra
tih — radikalnih spremembah glede 
potreb po tehniških kadrih in dodelje
vanju štipendij. Pravilniki, ki -odlo
čajo višino štipendije, oziroma štipen
dije sploh, naj dobijo že vsaj kolikor 
toliko ustaljene smernice.

V prvih razredih imamo vsako leto 
nekaj dijakov, ki se odlikujejo s prid
nostjo in poletom pri študiju. V dru
gih letnikih pa ta delovni polet redno 
popusti, v tretjem pa se pretvori v 
avtomatski študij s parolo: »Glavno, 
da nekako zlezem skozi!« Vzroke temu 
nezdravemu pojavu je treba iskati v 
ustroju šole. to je v preobilici pred
metov, saj je v nekaterih razredih do 
18 predmetov, med njimi 12 strokov
nih. Vsak predavatelj forsira svoj 
predmet kot važen, dijak pa ne more 
vseh predmetov temeljito obvladati, 
zato si misli: »Glavno da dobim pozi
tivno oceno!« Zato je triko malo prav 
dobrih in odličnih dijakov. Na gimna
ziji je v tem pogledu bolje. Danes mo
ramo dati operativi tip splošnega teh
nika, ki se naj šele v operativi specia
lizira. Seveda pa je dolžnost operati- 
ve. da tehnika-pripravnika v^ priprav
niški dobi usposobi za določono spe
cializacijo, ker šola ne more in ni nik
dar usposabljala tehnike, ki bi bili 
takoj in 100% uporabni. Tudi tu so 
starši poudarjali, kar se cesto sliši, da 
so tehniki, kj prihajajo iz šole, slabi. 
Žal. da se operativa svojih vzgojnih 
nalog pri tehnikih-novincih marsikje 
premalo zaveda. Poglejmo resnici v 
oči in vprašajmo se, ali so starejši 
tehniki in inženirji bili takoj uporab
ni v produkciji? Vsak pošten tehnik in 
inženir bo priznal, da mu je šola dala 
le osnove, praksa v pripravniški dobi 
in tudi kasneje pa to, kar mu je manj
kalo.

Prav tako smo na roditeljskih se
stankih obravnavali vedenje naše mla
dine, v šoli in zunaj nje, primere kri
minala, apatičnost, mlačnost, neper
spektivnost itd.

Starši so spoznali vzgojno vrednost 
roditeljskih sestankov, živahno so po
segali v diskusijo ter so po skupnem 
sestanku individualno zanimali pri 
razrednikih in predmetnih profesorjih 
za učne uspehe in vzgojne pomanjklji
vosti svojih otrok. Starši so prišli na 
roditeljski sestanek iz raznih krajev 
Slovenije in ni jim bilo žal niti časa. 
niti stroškov, ker se zavedajo svojih 
nalog pri vzgoji. Prav gotovo je. da 
bodo ti vzgojni posveti staršev s šol
sko upravo in s profesorji rodili uspe
he v vzgojnem in učnem pogledu. Na 
roditeljski sestanek so prišli tudi vzgo
jitelji iz internata, da so .starše obve
stili tudi o življenju dijakov v inter
natu. Mladinski funkcionarji pa sp po
jasnili staršem kakšno vlogo ima mla
dinska organizacija pri vzgoji mla
dine.

V letošnjem šolskem letu je šolska 
uprava priredila tri roditeljsk" sestan
ke, ki so vsi uspeli. — M.

»TISKAN1NA«
je največ storila za izboljšanje kakovosti blaga

Kolektiv tovarne »Tiskanina« v Kra
nju je letos krenil v svoji proizvodnji 
po novi poti. Delavci »Tiskanine« ho
čejo čimbolj zadovoljiti potrošnike in že 
vnaprej izdelovati blago, ki bo vsakemu 
po volji. Izdelali so bombažaste tkanine 
v najnovejših vzrocih. Tkanine z najno
vejšimi vzorci so poslali na zagrebški 
velesejem, te dni pa jih je prodajala tudi 
poslovalnica »Sukno« v Ljubljani. V po
slovalnici so imeli posebno knjigo, ka
mor so kupci vpisovali svoje želje, pred
loge ali pritožbe. Pripombe bodo v »Ti- 
skanini« napotilo za bodoče delo. Ko
lektiv »Tiskanine« ve, da bo v bodoče 
dobro gospodaril le tisti, ki bo ustrezal 
željam potrošnikov in zato je krenil na 
to pot. Seveda je tovarna lahko storila 
to šele sedaj, ko ima zaradi novih go
spodarskih ukrepov bolj svobodne roke

in ji ni treba delati vse po natančno 
predpisanem planu.

»Tiskanina« je bila v prvem polletju 
med najboljšimi kolektivi V soboto po
poldne je direktor Glavne direkcije tek
stilne industrije tov. Bole predal pod
jetju prehodno zastavo LRS in denarno 
nagrado. Tov. Bole je rekel, da »Tiska
nina« ni dobila zastave toliko zaradi 
planskih uspehov, marveč, ker je v tek
stilni industriji največ storila za izbolj
šanje kvalitete.

V podjetju so v prvem polletju pro
glasili 475 udarnikov. Med najboljšimi 
delavci so vsekakor delavke Varl, 
Križaj, Š t er in Černivc, ki so 
si naslov udarnika priborile že 27-krat. 
Na svečanosti so se delavci spomnili 
tudi stavke tekstilnih delavcev pred 
15 leti

ZALOG—NAJBOUfA POSTAJ A V DRŽAV,
Zaloški železničarji so prejšnji teden 

praznovali svojo veliko delovno zmago, 
ko so kot najboljši postajni kolektiv v 
državi prejeli prehodno zastavo Zvezne 
vlade. Okrasili so postajo in dvorano za
družnega doma, kjer so priredili svečan 
sprejem zastave, združen s kulturnim 
programom in tako že na zunaj pokazali, 
da taka zmaga ni majhna stvar. Borba 
tega kolektiva, ki se pri zastarelih tehnič
nih napravah ob vsakem vremenu, po 
dnevi in ponoči, bori za izvedbo dnevnih 
nalog, ni lahka.

Po besedah šefa postaje, ki je zbra
nim analiziral delo in napore kolektiva 
ves čas po osvoboditvi ter probleme in 
težave, ki jih je moral kolektiv prema
govati, je direktor ljubljanske železniške 
direkcije v imenu glavne direkcije jugo
slovanskih železnic izročil predsedniku 
delavskega sveta zastavo in ob tej pri
liki poudaril pomembnost delovnih zmag 
naših kolektivov v današnjem boju za 
socializem spričo neprestane sovražne 
gonje in zastrahovanja SZ in njenih sa
telitov in dal priznanje zaloškemu kolek
tivu, ki z vsakim letom dosega boljše 
rezultate.

Zaloški železničarji so že med okupa
cijo dali nešteto dokazov politične zavesti 
in bili v prvih vrstah borcev za svobodo, 
Po osvoboditvi pa so se z veliko vnemo 
lotili obnove porušenega ranžirnega kolo
dvora ter ga uredili in osposobili za pro
met. Prevozne naloge niso bile majhne in 
so rasle iz leta v leto. Premikalne bri
gade z približno dvajsetimi ljudmi so 
dnevno predelale do 1400 vagonov v 30 
ali več sestavljenih ali razstavljenih vla
kov. Če bi tehnična ureditev naprav do

puščala hitrejšo manipulacijo bi na 25 
premikalnih tirih v dolžini okrog 20 km 
napravili še več in bo treba misliti pri 
rastočem prometu na preureditev tirnih 
naprav. Parola premikalnih brigad je bila 
— napraviti vse, da ne bo zastoja in za- 
trpanosti postaje. Zato so morali ob moč
nem dotoku tovora napeti vse sile, da so 
uspeli. Požrtvovalno delo dokazuje tudi 
68 udarnikov (kolektiv šteje nekaj manj 
kot 200 ljudi), med katerimi je več 5-, 6- 
in 7-kratnih.

Tekmovalni polet, ki je zajel ves ko
lektiv, in vsakoletni uspehi, ki so jih do
segali in jim dali novih- pobud za zbolj
šanje delovnega procesa, so prinesli ko
lektivu zares častne rezultate. Povprečno 
obremenitev tovornih voz so dosegli 141 
odstotkov, t. j. 1154 na vlak, plan nakla
danja voz pa presegli za 75 %, s tem pa 
tudi izpolnili plan statične obremenitve 
7. 99.2 °!c. V borbi za rednost prometa so 
dosegli 99 % plana pri potniških vlakih 
in 94 % pri tovornih vlakih. Tudi plan 
zadrževanja voz so presegli za 4 %, kar 
je za tako ranžirno postajo velik uspeh. 
Slabih pokazateljev v Zalogu nimajo in 
več kot 50 % članov kolektiva zasluži ime 
najboljših delavcev, saj niso izvrševali sa
mo dnevnih nalog, temveč so se lotili tu
di prostovoljnega dela in zgradili 177 m 
dolg in pomožni popravilni tir. Poleg tega 
so udejstvujejo tudi v kulturnoprosv^t- 
nem delu, predvsem v SKUD »Tine Ro
žanc«. Zato so prejeli tudi od direkcije 
že drugič prehodno zastavico in so skle
nili, da jo bodo še tretjič, tako da ostane 
v njihovi trajni lasti. Skratka, delo zalo 
ških železničarjev res zasluži veliko pri 
znanje Zvezne vlade. —b

DELAVSKA KNJIŽNICA
Te dni so bila dokonfana zadnja dela 

pri reorganizaciji Delavske knjižnice v 
Ljubljani. Le-ta se je namreč iz starih 
prostorov bivSe Delavske zbornice prese
lila v »Delavski dom*, kar so ji omogočili 
naši sindikaf, z Glavnim odborom in Kra
jevnim sindikalnim svetom, ki se za to 
veliko kulturno dejanje nista ustrašila 
stroškov. Pod vodstvom upravnika Av
gusta Vižintina je bila urejena izposoje
valnica, dvorani za germanske in roman
ske jezike ter za slovanske jezike, knjigo
veznica, ki bo samo letos prevezala 5000 
knjig, študijska knjižnica s čitalnico in 
upravni prostori.

bo omogočil bralcem, da si bodo že iz
pisali knjige, ki bi jih radi brali.

Najtežji problem knjižnice je v tem, 
da ne more dobiti inozemske literature. 
Zadnje inozemske knjige datirajo že de
set let nazaj, čeprav je velikansko povpra
ševanje po novi angleški in nemški lite
raturi. Kako bo knjižnica rešila to vpra
šanje, je težko odgovoriti. Morda bodo 
naše tovarne, ki jim je zdaj omogočeno, 
da si pridobivajo devize, naklonile delček 
deviz knjižnici kot podporo za njeno po
sebno kulturno delovanje '— morda bo 
tudi naša ljudska oblast kako priskočila 
na pomoč, saj je vendar nujno, da se de-

dhaln in Undsetovo. Mladina pa predvsem 
posega po Jacku Londonu. Jurčiču, Si c n 
kiewiczu, Julesu Vernu m Andersenu.

Ko smo si ogledali noue prostore, smo 
se oglasili tudi pri upravniku Avgustu 
Vižintinu. Po razgovoru nam je povedal 
še tole:

»Edino borbo, katero izgubljamo, je 
borba z bralci. Nekateri knjige neredno 
vračajo, drugi pa sploh ne. Mnogo čita 
teljev pa je, ki no knjige sploh ne pazijo 
Zgodi se celo, da izposodimo knjigo dva 
krat, trikrat — in že mora iti v knjigo 
veznico, s čimer je odtegnjena (itatelj 
sketnu krogu, obenem pa nam zviša 
upravne stroške. Tega problema mi m 
moremo rešiti, če ga ne bodo pomagali 
rešiti Jzralci sami, ki naj bi se zavedali, 
da so vse knjige naša skupna last in je 
zato treba nanje paziti kot na svojo last
no imovino Le na ta način nam bo orno 
počeno redno in vestno delovanje, pri 
hranjeni nam bodo ogromni stroški, z de 
nar jem pa, ki ga bomo s tem prihranili 
bomo kupili nove knjige/«

Pokazal nam je cele kupe raztrganih 
zamazanih, razcefranih knjig, ki čakajo 
na roke knjigoveza. Ne bodo jih magl 
zvezati niti v dveh letih. In ves ta čas h 
knjige ne bodo v prometu!

Knjižnica je zdaj odprta vsak dan po 
poldne od i. do 7., pa še posebej ob po 
nedeljkih, sredah in petkih od 10. do 12 
dopoldne. Naše člane sindikatov opozar 
jamo na to najmodernejše urejeno knji: 
nico pri nas — vpišejo naj se, bero no 
— saj s tem ne razvijajo samo svojec 
obzorja, temveč s svojim znanjem dopol 
njujeja cilje naše skupnosti, s tem p- 
posredno pomagajo pri graditvi sociali: 
ma v svoji domovini.

Nove brošure o zaščiti rlela
Del izposojevalnice v Delavski knjižnici

Knjižnica ima danes čez 45.000 knjig, 
'ie vštevši študijske, ki ima zdaj čez 3000 
knjig socialnega, politično - ekonomskega, 
delavsko organizacijskega itd. značaja.

Zdaj je knjižnita zunanje urejena. 
Urejuje se pa tudi notranje: vse knjige 
se na novo katalogizirajo po decimalni 
klasifikaciji, t, j. po problematiki, ki jo 
knjige obravnavajo, na pr. leposlovje ima 
številko 8, ki ima svoje podšlevilke za 
-piko, liriko, dramatiko itd., nakar bo 
zdim sistematičen, moderen katalog, ki

SLOVENSKE ZALOŽBE V POČASTITEV 
JUBILEJA SLOVENSKE KNJIGE

Naša knjiga le naš ponos ln zato je ra- Do razumljiva In dostopna najširšemu 
zumljlvo, da smo štiristoletnico slovenske gu bralcev. Na to pa kaže tudi velika 
kntlge počastili piav z Izdajo nekaterih klada — 8000 Izvodov — e čimer bo go 
pomembnih knjig, ki 6o pred tem prazni- ustreženo vsem, k| se zanimajo za Cankar-

jig, izdanih v počastitev jubileja čenl jubileju slovenske knjige 
knjlo-p Valvasorjevo Izbrano delo, o k

Zaščiti dela posvečajo sindikati zelo ve
liko pozornost Že večkrat se .1«- >• overilo < 
nalogah, ki jih Imamo v zadnjih letih, k n 
so se številni ljudje s podeželja vključili 
v proizvodnjo

V večini primerov je nepazljivost vzrok 
večjih ln manjših nesreč, ki se na žalost 
večkrat pripetijo in to prav pri delavcih, 
ki so se šele vključili v proizvodnjo Se
veda skrbimo predvsem za to. da so stroji 
pravilno zaščiteni, vendar moramo hkrati 
skrbeti za pravilno spoznavanje raznih ne
varnosti In da bodo tudi posamezniki s svo 
je strani skrbeli za to. da ho prišlo do čim 
manjšega števila poškodb Naša Zvezna vi a 
da rie izdala že vrsto predpisov o zaščiti 
dela ln spoznavanje teh ni le naloga odbor 
nlkov. temveč vsakogar, ki dela pri strojih 
Obstaja pa tudi literatura, katere namen j? 
opozoriti delavce na vse pomanjklllvostl In 
v zadnjem času je založba »Glas Rada« pri 
Glavnem odboru Hrvatske Izdala nekaj po 
membnih brošur, ki jih spodaj navajamo:

Ing. S. Jenik: O sigurnosnim meram:* 
pri radu s parnim kotlovima — Zaštilu

, „ . očiju pri radu — Dr. O. Maček: Pravilno
bo razumljiv. In doatopn« najširšemu^- . nJepr‘avi|na rasvjeta pr; radu _ Dr. 0

gotovo Maček i ing. Vučkovič: Sprečavanje nv

lovni ljudje seznanijo s tekočo svetovno 
literaturo, strokovno in umetnostno.

Knjižnica ima zdaj čez 20.000 članov, 
od katerih so na prvem mestu nameščen
ci in študentje, na drugem pa šele delav
ci in drugi. Mesečno izposodi 9000 do 
11.000 knjig, pri čemer je zanimivo, da 
bralci berejo predvsem (kar se tiče naše 
literature): Finžgarja, Bevka, Tavčarja, 
Cankarja, iz svetovne pa: L, Tolstoja, A 
Tolstoja, Gorkega, Flauberta, Dostojev
skega, Balsaca, Dickensa, Nexoja, Sten-

- - up .
sfnvioiekp‘'klin»I, Valvasorjevo izbrano delo, o Katerem smo

Kot prvo naj omenimo knjižico, v kateri £ našem listu že govorili. Druga knjiga pa
berstelna Moskovski zapiski 

Slovensko izdajo bo oslioskrbela Državna 
Modest 

po
vendar

ke in tip črk.
Končno naj omenimo, da ho v počastitev 

štiristoletnice slovenske knjige Izšla še 
razprava dr. Vladimirja Schmidta pod na
slovom: Pedagoško delo protestantov na
slovenskem v XVI stoletju S. R.

je Slovenski knjižni zavod Izdal esej po_ 
kojnega dr. Franceta Kidriča: »Primož

kasneje nikoli ponatisnjen. Za sedanji, ju- snete po Izvirniku, prav tako kakor inicial 
bile j 'slovenske knjige je založba naprosila 
dr Kidriča, naj spis Priredi za nov natis 
in Izpopolni z dognan.u zadnjih let Toda 
te načrte je prekrižala Kidričeva smrt. D9 
delo. ki je zelo pomembno za našo kulturno 
zgodovino, vseeno izda, je založba poverila 
priredbo teksta dr. Mirku Ruplu, ki je svojo 
nalogo v kratkem času uspešno opravil ter 
napisal knjižici tudi uvod. Tako smo dobili 
za praznik naše knjige poljudno pisan esej 
o začetku slovenske književnosti pa tudi 
delo, ki predstavlja dostojno počastitev spo
mina dr. Kidriča, ki je velik del svojega 
znanstvenega dela posvetil prav raziskova
nju slovenske protestantske književnosti 

Druga knjiga, posvečena jubileju nosi 
naslov: »Cvetnik naše reformacijske misli«.
Uredil jo je Bogomil Gerlanc, Izdala pa 
Državna založba Slovenije. To knjigo je 
prvotno Republiški odbor za proslavo 400- 
letnice slovenske knjige nameraval Izdati 
kot brošuro, ki naj bi vsebovala različno 
gradivo, potrebno prlrediteljlem proslav ob 
prazniku slovenske knjige. Toda ko je bilo 
gradivo zbrano, se je pokazalo, da bo bolj 
koristno izdati knjigo v takem obsegu, s 
tako vsebino ln v taki obliki, kakor jo 
imamo sedaj na našem knjižnem trgu. Cvet
nik naše reformacijske misli je odlično

zgoda od el. struje — Za šiita rada u rud 
nicima — Vili ni Bukšeg: Zaštitne merfc v • 
gradjevinarslvu Ing. A Badalovič: Zn 
štitne m j ere pri obradi metala — Zašli! 
ne mjere pri radu s polj. Strojevima — 

bo znamenito delo našega rojaka Žige Her- Dr. 6. Maček: Opasnost od p ra šine u

e. Prva bo 
' a tereni smo

poduzeču — Zaštita pri radu s klselina 
ma i lužinama — Ing. B. Ivekovič: Za 
stila rada u kamenolomimn.

Čeprav so brošure v hrvaščini, horln kljub 
temu koristno služite našim ljudem v to
varnah. Cena ie nizka in kolikor presega 
naročilo 3100 din. odobri založba 15 V. po
pusta. Priporočamo našim podružnicam In 
delavcem ter sindikalnim odbornikom, da sl 
te brošure naročijo. Posebno velja to za 
stroke, katerim je namenjen opis zaščitnih 
ukrepov pri delu.

Novo gledališče v Ljubljani
Kmalu pu osvoboditvi se je pokazalo, da pri čemer je priskočil na pomoč le še igral-
UtihUnnslen drama urvmaihna. kniti vse skl kolektiv Seni jakobskega odra in nihče

drugi Zdaj je potrebno urediti Št vrvišči 
na odru. električno instalacijo in nekai 
manjših zaključnih del. — kar pa ovira, te 
kava z nabavo potrebnega materiala.

Igralski kolektiv pa ta čas ni počival 
Za hitrejši razvoj igralcev je gledališče pri

je ljubljanska drama premajhna, kajti vse 
predstave so bile dan za dnem razprodane, 
premnogo ljudi sploh ni prišlo na vrsto, da 
bi si ogledali to ali ono delo - delovno 
ljudstvo je imelo vrata gledališča odprta na 
stekaj, kar je po tolikih dolgih letih izra 
bilo. . . Pokazala se je potreba po novem 
gledališču.

In tako je Mestni ljudski odbor s spojim 
poverjeništvom za znanost in kulturo skle 
nil, da prav zaradi omenjenega vzroka 
osnuje svoje lastno gledališče, ki naj bi bil 
še poleg tega namen, da vzajemno z dramo 
ustvari komorni teater, ki naj bi hodil svoja, 
nova pota in gojil moderna dela in s tem 
razbremenil dramo, ki naj bi se posvetila

opremljena knjiga s tehtnim uvodom pro- klasiki. Ta teater naj bi si nadel nalogo, 
fesorja Slodnjaka, z obširnimi opombami da utira nova pota tako v načinu igranja, 
ln seveda bogate vsebine. Glede na to, ima v igralskem izrazu, v inscenaciji itd., kakor 
knjiga tri delo. Prvi de] vsebuje odlomke tudi v repertoarju, kjer naj bi se predvsem 
Iz razprav naših znanstvenikov o Primožu posvetil komediji.
Trubarju, o drugih protestantskih pisateljih Zato je bilo ustanovljeno Mestno gleda
ter sploh o dobi reformacije. Z odlomki iz lišče, katerega upravno in umetniško vorl
svojih del so zastopani: Dr. Kidrič, dr. Pri- 2- -......... ‘ 'ri— i*
jatelj, dr. Murko, Edvard Kardelj, dr. Ru
pel ter še nekateri proučevalci začetka slo
venske književnosti Drugi del knjige vse
buje nekaj najbolj značilnih odlomkov lz del 
naših protestantskih pisateljev. Tretji del 
Cvetnika pa obsega odlomke Iz leposlovnih 
del naših pisateljev ln to odlomke, ki ob
ravnavajo dobo reformacije na slovenskem 
ozemlju. Objavljeni so odstavki lz pripoved 
nih del Jurčiča, Tavčarja, Preglja ln drugih.

Štiristoletnici slovenske knjige je posve
čena tudi izdaja Cankarjevega Izbranega 
dela, katerega prva knjiga je pred kratkim 
prišla na naš knjižni trg. Ta okusno oprem
ljena knjiga, vezana v platno in natisnjena ^___ ............
pa odličen papir, vsebuje izbor Cankarjeve- da Skrbinškova. 
proze nekako do leta 1900 Jedro pesem
skega dela predstavljajo pesmi lz Erotike, 
črtice ln novele, ki se enako kot pesmi vrste
po času nastanka. Prozo zak...........................
tekst »Popotovanje Nikoli

stvo je prevzel Jože Tiran. Gledališče je 
povabilo k sodelovanju ne le že preizku
šene igralce, temveč se je obrnilo tudi na 
amaterje, ki so imeli veselje in talent do 
igranja — in tako se je v začetku sezone 
1949—1950 formiral ansambel iz vrst amaterjev 
in začetnikov, ki so morali opraviti avdicijo 
pred 18 člansko komisijo gledaliških strokov 
njakov. Prijavilo se jih je nad 140 iz vseh 
krajev Slovenije in iz vseh poklicev - od 
teh pa jih je komisija sprejela 20. Ko je 
bil tako postavljen temelj igralskega kadra, 
so bili še dodeljeni iz ljubljanske drame po 
klicni igralci: Janez Albreht, Jože Lončma 
in Metka Bučarjeva — iz Maribora pa so 
prišli France Presetnik, Miro Veber in Maj

____ »Popotovanje Nikolaja Nlklč*«. Ne
kako v sredo pa je urednik uvrstil »Vinje
te«. Na koncu je 90 strani opomb z delom, 
objavljenim v knjigi ter urednikova be
seda o zasnovi celotnega Izbranega dela 
Ivana Cankarja. V tej spremni besedi pravi 
uradnik Boris Merhar, da se po osvoboditvi 
nikakor še nismo dovolj oddolžili največje
mu slovenskemu pisatelju — Ivanu Can
karju, zlasti še, ker je Izdaja njegovega 
zbranega dela že davno razprodana. Zato 
zasluži odločitev Cankarjeve založbe, da 
izda Izbrano delo Cankarja v desetih knji
gah, vse priznanje. Seveda je imela založba, 
zlasti pa urednik, pri tem težavno nalogo, 
kajti ni bilo lahko pripraviti Cankarjevo 
delo, ki je precej obsežno, v desetih knjigah, 
ne da bi bile pri tein zabrisane bistvene 
poteze Cankarjevega ustvarjanja. Urednik si 
je pri tem pomagal tako, da je Izpustil vsa 
tista dela, ki se bodisi po motiviki ali Idej
nosti ponavljajo pa tudi dela, ki so zaradi 
simbolike mani umljiva Večji poudarek je 
dal tudi dramam in kritičnim ter polemič
nim spisom, ki bodo v Izdaji sorazmerno 
močneje zastopani kot pa pripovedni spisi 
Bo pa celotna zbirka urejena kronološko 
tako, da bodo pesmim sledile črtice ln po
vesti, tem pa drame, kritični in polemični 
spisi. Celotna izdaja bo prirejena tako, d»

Od takrat do danes je odpadlo nekaj 
privzetih igralcev, zato pa je gledališče spre
jelo 3 absolvente igralske akademije in 
člana partizanskega gledališča in sedanje 
ljubljanske drame Poldeta Dežmana, poleg 
teh pa še 5 amaterjev, tako da danes gle
dališče obstoji iz 16 igralcev, 8 igralk, uprav
nika Jožeta Tirana in tajnika Bronija Ba- 
telina, na svojo lastno željo pa se mu bo 
pridružila še znana dramska umetnica Via- 
doša Simčičeva.

Gledališče je poklicno. Vzdržuje ga Iz
vršni odbor Mestnega ljudskega odbora po 
svojem poverjeništvu za znanost in kul
turo. Spočetka se je borilo z velikimi teža
vami, posebno v boju za lastno dvorano. 
Mestni ljudski odbor je odločil takrat, da 
preuredi v ta namen Mladinsko dvorano, ki 
je bila dolga leta zaradi nemogočega odra 
popolnoma neizkoriščena. Pri adaptiranju so 
nastale številne težave, predvsem zaradi na
bave materiala, pridobitve delovne sile, za
radi stanovanjskega problema itd., kar je 
imelo za posledico, da pravzaprav še danes 
niso dokončana, čeprav je igralski kolektiv 
napravil čez 8000 prostovoljnih delovnih ur.

redilo petmesečni tečaj, na katerem so gre 
davah znani naši strokovnjaki: Vera Adle 
šineva. Anton Bajc, Vrance Brenk. Maks F n 
rijan, Filip Kumbatovič. Fran Bigah. Mir.b 
Mahnič. Marija Nablocka, Anton Ocvirk, Ste 
fan Suhi. Fran Sija n ec, Valene Vodušek itd. 
ki so slušatelje seznanili z govorno tehniko 
razvojem našega jezika, filmom, Šminka 
njem. razvojem družbe, zgodovino slove o 
skega gledališča, dramsko igro. evropski 
dramo, ritmično gimnastiko, umetnostno zg< 
dovino, glasbo itd. poleg tega pa jf štu 
diralo 4 dela, ki jih je tudi interno upr is o 
rilo, m sicer: A. N. Ostrovskega »Nevihto< 
v režiji Marije Nabloeke, Kristine Brenkovi 
»Mačeho in pastorko« v režiji avtorice, 
A., H Lesagea komedijo »Turcaret« v režiji 
Janeza Šenka in J B Priesllega igro »Pri
šli so pred, neko mesto« v isti režiji Pri 
vseh predstavah je bilo videti dvoje: prvič 
veliko ljubezen ni resnost (b> dela vseh so 
delujočih, drugič pa iskreno hotenje po pra 
.vem igralskem izrazu, kar je jamstvo. d< 
se bo igralski kolektiv, posebno ko b< 
vigran. dvig hit do prave umetniške višine

Za letos, ko bo gledališče tud, vficialn 
odprto, je umetniško vodstvo postavilo ta 
repertoar: poleg še naštetih iger - raz<
»Nevihte« — bodo odigrali komedijo Log 
de Vege »Domiselno dekle« r režiji Fen1 
Delaka. Behrmanovo »Biografijo« r režij 
Jožeta Tirana. Cankarja »Jakoba Budo«, a 
isti režiji, Anonitha igro »Popotnih br< 
prtljage« y režiji Jožeta Habiča iz Trsi a 
eno mladinsko igro. eno slovensko noviteto 
Birabeaua »Gnezdece«, Gorkega »Ka dnin 
Pristlega »Inšpektor kliče« in še dela iVilde 
ja, Bahra in Simatoviva.

Tako je gledališče opravičilo vojn po
trebo In če so nekateri hoteli — še preden 
je začelo delovati — da to gledališče pri 
mine. niso pomislili na dvoje: prvič, da po
trebujemo svoje lastno komorno gh dat išče 
-v svojimi posebnimi nalogami, drugič ra. 
da to novo gledališče omogoča pristop na 
odrske deske vsem tistim, ki imajo res pravi 
igralski talent, četudi nimajo diplom.

Z ansamblom, ki zdaj stoji, se je gleda 
lišče začelo Vnema, disciplina, in veselje do 
dela, ki ga kaže ves igralski kolektiv pa ><- 
znak, da se bo gledališče razvilo v u ■ 
pravi, resni teater, ki bo dopolnjeval cilje 
slovenske drame - in Še več, gledališče ima 
namen, nuditi vsem slovenskim delovnim ko 
lektivom, tovarnam, rudnikom, kmetskim za 
drugam itd gostovanja s svojimi deli, s 
čimer bo našo gledališko kulturo poneslo 
prav v vsak kotiček slovenske zemlje. -

*-£)e£a4h/2a estoJttad- 21. IX. 1951 ★ STRAN



Lepi uspehi arheoloških izkopavat; f3gff|
v Vintarjevcu pri Litiji

Zasavje je bilo že v davnih časih zelo 
razgibana in precej gosto naseljena po
krajina. O tem nas uverjajo številne iz
kopanine, katere najdemo na različnih 
krajih še danes. Zgodovinarji so sestavili 
zemljevid; na njem je zabeleženih že 50 
krajev, ki so bili obljudeni v času Ilirov, 
kateri so živeli v naših krajih v času 
hallstattske dobe. Ilirska doba je trajala 
v naši dolini okrog 700 let pred našim 
štetjem pa do srede IV. stoletja naše do
be. Arheologi nazivajo to dobo stopnja 
lil. železne dobe Slovenije.

Prvič so začeli z izkopavanji na Vačah 
leta 1877. Za izkopaninami so stikali na
to še na Slemšku, na Kleniku, na Apnu, 
na Zgornji kroni, na Lestini in v ostalih 
sosednjih krajih okrog Vač. Izkopali so 
do sedaj ducat gomil ter okrog tisoč 
planih grobov. Dolga je vrsta dosedanjih 
raziskovalcev v Zasavju: med njimi rav
natelj ljubljanskega muzeja Dežman, voj
vodina Mecklenburška, kopač Jernej Peč
nik, ki pa ni izkopaval po strokovnih na
čelih. Največji uspeh je imel na Antono
vo leta 1882 mladi kmečki fant Janez 
Gril, po domače Plezetov Janez, ki je iz
kopal znamenito vedrico, nazvano Vaško 
situlo; ta je med najlepšimi desetimi si
tulami, kolikor jih imajo po muzejih 
vsega sveta. Dr. Valter Šmid, rojak iz 
Gašteja pri Kranju, ki je umrl letošnjo 
pomlad v Gradcu, kjer je bil ravnatelj 
prazgodovinskega muzeja, je odkril na 
Vačah tudi stanovanjsko kolonijo na 
Zgornji kroni.

Na prazgodovinske najdbe so naleteli 
tudi na mnogih drugih krajih v Zasavju. 
Naši arheologi bi morali posvetiti pozor
nost tudi pokrajini nad hribovsko vasjo 
Polšnik. V bližini Koprivnika, male hri
bovske vasice, pod staroslavnim Glinje- 
kom, so naleteli kmetje že večkrat na 
različne najdbe. Šolskemu upravitelju Ve
koslavu Liliji so pred prvo svetovno voj
no prinesli kmetje celo zlatnik, ki so ga 
našli na njivi pri Koprivniškem Pilu. Tam 
so našli tudi starinsko čelado. Ti kraji 
doslej še niso bili strokovno preiskani. 
Svoj čas je kopala tam znana kneginja 
Mecklenburška, sestrična avstrijskega ce
sarja, ki je stanovala na nekdanji Val
vasorjevi graščini Bogenšperk. Ta je v 
naši dolini izkopane zgodovinske pred
mete prodala po vsej Evropi, precejšen 
del arheoloških predmetov je prodala 
celo v Ameriko. O teh predmetih obstoji 
poseben seznam, ki ga poznajo arheologi

pod nazivom TOC, kar pomenja Tresure 
of Carniola (Zaklad Kranjske dežele/ 
Tako je bila naša domovina okradena.

■V letošnjem letu je začela z izkopa 
vanjem v Zasavju tudi naša Slovenska 
akademija znanosti in umetnosti. Pobu 
do za izkopavanja je dal univerzitetni asi 
stent tov. France Stare; rojak iz Smartn- 
pri Litiji, ki je postavil na podlagi neka 
terih že pred leti najdenih predmeta: 
(zapestnic, okostij in drugih izkopanin, 
domnevo, da so živeli stari Iliri tudi i 
vasici Vintarjevec, poldrugo uro hoda i 
Litije. O starih izkopaninah so mu pove 
dali star kmečki očanec Žitnik, po doma 
če Mačkov oča; pa tudi Verbajsovi in 
drugi.

Asistentu Staretu so pomagali pri iz
kopavanjih študentje ljubljanske univer
ze in so letos preiskali zemljišče na vrhu 
hriba Gradišča nad Vintarjcvcem. Ugoto
vili so temelje naselja in našli ostanke 
več hiš, v njih pa kopico dragocenih 
predmetov: raznovrstno orodje iz gline in 
železa, orožje pa tudi okraske.

Kakor dokazujejo izkopanine: razno
vrstno kmetiško orodje, predmeti, ki jih 
potrebujejo tkalci, mesarski noži in dru
go, je v stari ilirski naselbini v Vintar
jevcu že nastopila tako imenovana■ dife
renciacija dela. Takratni prebivalci niso 
bili samo pastirji in kmetje, oni so po
znali že tudi nekatere poklice, tako lon
čarje, kovače, tkalce in druge. Med naj
bolj zanimivimi najdeninami je kosa, ki 
se je je posluževal stari zasavski prebi
valec, ko je pripravljal krmo za svojo 
živino.

Letos odkrita stara naselbina v Vin
tarjevcu je stala ob stari jantarjevi poti, 
ki je vodila pred tisočletji iz severnih po
krajin ob Baltiškem morju vse do rim
skih in grških krajev. Šla je skozi naše 
kraje: mimo Ptuja, Celja na Trojane. 
Tam je krenila v Zasavje na Vače, mimo 
Litije in skozi Šmartno, od tam skozi 
dolino Črnega potoka in pod Vintarjev- 
cem. Nadaljnja pot je vodila čez hribe 
v Stično na Dolenjsko, kjer se je raz
cepila; ena pot je šla proti Ringa, druga 

■pa skozi Belo krajino v Grčijo.
Arheološka skupina SAZU je vse šte

vilne in pomembne izkopanine v Vintar
jevcu vložila v posebne kartone in škatle. 
V zimskih mesecih, ko ne bodo mogli 
vršiti terenskih izkopavanj, jih bodo oči
stili, razdrobljene dele pa sestavili in nato 
strokovno proučili, na kar nam bodo s 
pomočjo izkopanin razgrnili podrobnosti 
o življenju in delovanju naših davnih 
prednikov. J. Z.

Po srečanju ILIRIJA: PRIMORJE

Pionitji na Jesenicah so zelo aktivni
Na Jesenicah tekmujejo tudi pionirji v 

počastitev 10. obletnice JA. V prvih treh 
mesecih tekmovanja so za 112 članov pove
čali število aktivnih pionirjev. Izvedli so 
dve taborjenji. Prve s 105, drugo pa s 75 
udeleženci. Na obeh taborjenjih je naredilo 
1$0 pionirjev izpit za tabornike — med nji
mi 20 z odličnim uspehom. 36 pionirjev je 
naredilo izpit za strelce z zračno puško. 58 
pionirjev se je naučilo voziti kolo. 32 pio
nirjev se je naučilo plavati. Izvedli so 9 
izletov in I kulturnoumetniške nastope. Na
brali so 480 kg starega železa, 60 kg starih 
cunj, 20 kg stekla in nekaj papirja.

Sindikalni dom delavcev 
Tovarne emajlirane posode

Priznanfe najboljjšim
Za uspešno delo v I. polletju letošnje

ga leta dobivajo te dni številni kolektivi 
najvišja priznanja, katera jim daje naša 
vlada in Centralni kakor Glavni odbor 
sindikatov z odgovarjajočimi generalnimi 
direkcijami. Poleg zastav Predsedstva 
Zvezne vlade in Centralnega odbora, 
prejme v Sloveniji še 21 kolektivov za
stave in denarne nagrade predsedstva 
vlade LRS, 19 kolektivov pa zastave 
Glavnega odbora ZSS.

Ob prevzemih prehodnih zastav pri
rejajo kolektivi lepe slovesnosti, katerih 
se delavstvo in nameščenstvo udeležuje 
v lepem številu. Preteklo nedeljo je naj
boljši rudniški kolektiv Jugoslavije pre
jel zastavo Predsedstva Zvezne vlade, 
istega dne je prejela prehodno zastavo 
Glavnega odbora sindikatov Slovenije 
tudi Tovarna emajlirane posode v Celju 
z denarno nagrado v znesku 270.000,— 
dinarjev. Ob tej priliki, ko se je predaja 
izvršila v njihovem lepem domu na Mi
klavževem hribu, so bili najboljši de
lavci tudi odlikovani z redom in meda
ljo dela. Odlikovanje je podelil sekretar 
prezidija, tov. Franc Lubej. Po sloves
nosti se je vršila v vseh prostorih lepega 
doma zabava, katere so se udeležili tudi 
svojci delavcev in nameščencev tovarne, 
igrala pa je tovarniška godba na pihala.

»SINDIKATI«
Časopis »Sindikati«, organ Centralnega 

odbora Zveze sindikatov Jugoslavije je po
sebno po ukinitvi lista »Rad« postal zanimiv 
in nepogrešljiv za delo sindikalnih organi
zacij in forumov.

Z aktualnimi članki iz gospodarskega in 
sindikalnega življenja ter prakse delavskih 
svetov in upravnih odborov, s članki in 
materialom iz zgodovine našega in medna- 

ske«

Če bi odločalo število gledalcev In bral
cev, ki se za nogometni šport zanimajo, te
daj bi mu morali priznati prvenstvo, morali 
hi reči, da je nogomet na Slovenskem naj
popularnejši šport. Kmalu bo minilo pol 
stoletja, odkar poznamo igro z usnjeno 
igračo, neverjetno privlačno za mlado in 
staro, vendar smo z uspehi, doseženimi v 
jugoslovanskem merilu, vedno in vedno ne 
zadovoljni.

Odred in Rudar, naša najboljša nogo
metna kluba, sta samo v II. zvezni ligi. 
Nekoč, ko sta zastopala slovenski nogomet 
Ilirija in Primorje, smo bili na boljšem: 
imeli smo svojega predstavnika v I. zvezni 
ligi in smo tudi v Ljubljani gledali borbe 
z BSK, Hajdukom, Gradjanskim itd.

Vse so že poskusili, da bi dvignili ljub
ljanski nogomet. Pritegnili so od drugod 
igralce, jim nudili ugodnosti, reorganizirali 
treninge, najeli trenerje. Bročič je napo
vedal izreden vzpon v slovenskem nogome
tu. ostalo pa je pri besedah. Zdaj so pri
skočili še stari na pomoč. Ilirijani in Pri- 
inorjani so se odločili, da bodo pokazali, 
kaj so znali pred petnajstimi leti.

Preteklo nedeljo je okoli 6000 gledalcev 
z zadovoljstvom prisostvovalo ponovitvi 
nekdanjega »derbyja«. Seveda ni bilo tiste 
gorečnosti kakor nekoč, tudi ni bilo več 
hitrosti (nekateri so stari že 45 let!), tehni
ko pa so le pokazali in tudi duhovite po
teze. Ljudje so jih bili veseli. »Glejte to 
borbenost! Bravo, Jančigaj! Čudovit strel!« 
Tako in podobno so vzklikali.

Nedeljska tekma Primorje : Ilirija je 
končala z rezultatom 4:3. Svoj namen je 
dosegla. Starim je bilo prijetno gledati svo
je nekdanje športne miljence, mladi pa so 
se na lastne oči prepričali, da so igrali ne
koč v Ljubljani kar dober nogomet, če so 
nekoč tako znali, če so bili tako borbeni in 
požrtvovalni, bo vse to dano tudi bodočim 
športnim generacijam. Sodobniki so lahko 
boljši od prednikov, prav za prav je napre
dek njihova dolžnost!

V naslednjem želimo opozoriti na neka
tere nove prijeme in možnosti za napredek 
slovenskega nogometa. Začeti je treba pri 
mladini, mladina pa je zbrana v šolah, kjer 
ima organiziran reden pouk telesne vzgoje. 
Če bi se pri šolski telovadbi kaj več bavili 
z žogo (in to bi bilo za mladino zelo korist
no!), če bi se v višjih razredih učili nogo

metne tehnike, bi bilo to vsekakor stvari 
v prid. Čim več bo pri naši mladinski te
lesni vzgoji žoganja. tem več bo nekoč 
uspehov v nogometu, košarki, naterpolu. 
tenisu itd. Žoganje razvija reflekse, refleksi 
pa so pogoj za uspešno igranje.

Razen tega mislimo, da bo treba izbolj
šati metode mladinske vadbe pri posamez
nih nogometnih klubih Ugotavljamo, da je 
med igralci veliko slabih tekačev in slabih 
tehničarjev. Kdor je počasen, ni za nogo
met! Klubski trenerji in inštruktorji bodo 
morali vzeti štoparice v roke in ugotoviti 
hitrost igralcev v teku na kratke proge, 
zlasti v teku na 60 in 80 metrov. Z vsemi, 
ki so tipično počasni, ki ne zmorejo preteči 
100 m v 13 sekundah, bo treba vaditi hi
ter tek.

Na daljna napaka je v tem. da pustijo 
mlade ljudi igrati na gol in celo na dva 
gola, preden obvladajo tehniko ravnanja z 
žogo. Kdor ni povsem Izurjen v podajanju, 
štopanju, driblanju itd., se mora tega učiti. 
Dandanes je v nogometu že tako velika 
konkurenca, da ne more uspevati, kdor ima 
samo nekaj talenta In ni pripravljen de
lati, trenirati, piliti, Izpopolnjevati se! Brez 
dela, brez sistematičnega in vztrajnega dela 
tudi v nogometu ni uspehov.

Znani so primeri, ko so se nekateri, na
videzno izvrstni tehničarji, urili v ravnanju 
z žogo vsak dan po eno uro. Znani so pri
meri, ko imate igralce, naravnost nezmot
ljive v igri z glavo; igralce, ki štopajo v 
sleherni situaciji, ki podajajo precizno tudi 
v sprintu — in vendar se še vedno učijo. 
Podobni so znanstvenikom, ki tem več de
lajo. ki se tem več učijo, čim več znajo. 
Takih igralcev, ki se vedno znova učijo, je 
v vodilnih evropskih moštvih (zlasti med 
Angleži) zelo veliko, pri nas pa so izjeme.

Seveda ne smemo pričakovati uspehov v 
enem mesecu ali v eni sezoni. Delati je tre
ba z večjo perspektivo in s potrpežljivostjo. 
Računica je povsem preprosta: med dese
timi dobrimi mladinci je eden, ki bo prav 
dober; med sto dobrimi je deset prav do
brih, med njimi pa eden, ki bo odličen. 
Tako bi morali vzgojiti tisoč in več spo
sobnih mladih nogometašev, da bi dobili res 
odlično moštvo. Zato pa je treba časa, po
trpljenja, vztrajnega dela — zlasti pa lju
bezni do športne mladine. D. U.

»Lesni kombinat Limbuš je zavzet“
Prejšnjo soboto okoli 15. ure so Ma

riborčani z začudenjem opazovali dolgo 
kolono partizanov, ki so strumno kora
kali skozi mesto. Da, bili so skoraj taki 
kot pravi partizani. Vendar jim kljub še 
tako dobri volji ni uspelo prikriti rahlega

lo okoli 240 ljudi, med katerimi so bili 
tudi starejši delavci in žene. Naložili so 
se na sedem kamionov, na katere so po
stavili strojnice. Vsi so bili oblečeni tudi 
v partizanske uniforme.

Začela se je »bitka*. Kazalo je, kot

voziti kolo. V novembru bodo priredili ve 
liko razstavo: »Iz življenja in dela pionir
jev.* Za novoletno jelko bodo naredili v 
svojih krožkih 200 igrač za cicibane. V de
cembru bodo izvedli pionirske zimsko šport
ne igre. V oktobru bodo izvolili nove pio
nirske štabe svojih odredov. Do 22. decem
bra bodo nabrali še 500 kg starega železa, 
nekaj sto kilogramov cunj, papirja in ste
kla. Najvažnejša njihova obveznost pa je, 
da bo 80 odstotkov pionirjev vključenih v 
pionirske krožke imelo v prvem četrtletju 
šolsko leto 1051-52 — odlične, prav dobre 
in najmanj dobre uspehe. Prihodnje leto 
bodo sprejeti na taborjenje samo pionirji z 
odličnimi in prav dobrimi uspehi.

Za uspešno delo v prvih treh mesecih 
tekmovanja so dosegli tretje mesto med vse
mi društvi in organizacijami na Jesenicah 
in prejeli od železarne 10.000 din nagrade, 
za kar bodo kupili potrebne športne potreb
ščine. Ob zaključku tekmovanja hočejo do
seči še boljše uspehe. Kot se njihovi očetje 
in matere v tovarni radujejo svojih uspe
hov pri izvrševanju svojih dnevnih plan
skih nalog, tako so tudi pionirji ponosni in 
veseli svojih uspehov.

veliko pomoč za delo posameznikom, sindi
kalnim organizacijam In forumom.

Ker se časopis ne razpečava v tistem 
številu, kakor bi moral in zaradi važnosti 
materiala, katerega obdeluje, bi lahko sin
dikalne organizacije z malenkostnim trudom 
popularizirale list s tem, da bi članstvo 
čimbolj spoznavale s problematiko, katero 
časopis obdeluje. K uspehu lista hi lahko 
tudi pripomogle, če bi redno plačevale na
ročnino lista.

Naročila za časopis »Sindikati, je trebe 
poslati na: »Izdavačko preduzeče »Rad«, Beo
grad, Skadarska 33«„ plačila pa na čekovni 
račun Narodne banke v Beogradu številka 
102-9032013 I/etna naročnina znaša 300 din, 
polletna pa 150.

IZGUBLJENE 
SINDIKALNE KNJIŽICE

Sindikalno knjižico je izgubil in io_ pro
glaša za neveljavno tov. Pevec Jože iz 
Ljubljane, št. knjižice 130273. — Prav .tako 
proglaša za neveljavno sindikalno knjižico 
št. 15729 Jurkovič Peter, Strojin,! stavec, Ljub
ljana.

Napad na sovražnikovo postojanko

Glasovi roga naznanjajo vstajanje

Pohitimo z nabiranjem bukovega žira!
Bukov žir je letos bogato obrodil, zato izkoristimo priliko in ga nabi

rajmo v čimvečjih količinah, ker bomo tudi s tem pomagali d,vigniti fond 
maščob. — Vsaka kmetijska zadruga na področju LRS daje za 100 kg zdra
vega suhega žira 8 kg jedilnega olja ali 30 din za kilogram.

nasmeška okoli ust. Bili so namreč člani 
delovnih kolektivov »Remonta« in »Elek- 
trokovine«.

Sredi tedna je nekdo predlagal, naj bi 
v počastitev 10. obletnice ustanovitve JA 
izvedli množičen manever. Takoj ko je 
bil sprejet sklep so se že začele priprave 
Kakšna naj bo smer napadal Zedinili so 
se, da bodo pregnali »sovražnika« z novo 
grajenega lesnega kombinata v Limbušu. 
Operacija je zahtevala od obeh strani — 
»napadalcev« in »branilcev« — veliko 
priprav.

Najprej so pripravili in izdelali natan
čen strateški načrt. Rezervni oficirji — 
delavci obeh podjetij, so delali precej 
časa, da so izdelali te načrte. Končno je 
bilo vse gotovo. Na zbirališču se je zbra

S TRASE NOVE MLADINSKE PROGE
Maršal Tito je ob priliki svojega obiska LB Bosne in Hercegovine 

obiskal v ponedeljek nepričakovano tudi graditelje mladinske proge D ob o j— 
Banja Luka.

Maršala Tita je na mladinski progi v imenu graditeljev prisrčno po
zdravil in mu želel dobrodošlico poveljnik Glavnega štaba leo Simčič.

Na prošnjo mladih graditeljev je imel maršal Tito krajši govor, v ka
terem je znova opozoril na veliko važnost, ki jo bo imela mladinska proga 
za vse naše gospodarstvo. Med drugim je dejal:

^Prišel sem samo za kratek čas, da bi vas videl in se zahvalil vam in 
vsem, ki so bili pred vami tu, za požrtvovalno delo in napore, ki jih dajete 
za zgraditev naše socialistične države. Upam, da bom lahko prišel na to 
progo tudi, ko boste končali delo; želim pa prav tako kot vi, da bi bilo 
to čimprej.*

Bilo je poleti 1947, nekega sopar
nega in vročega dne. ko sem prišel v 
Doboj skupaj z mladinsko brigado. 
Medtem, ko so brigadirji odšli v zbirni 
center in odtod na traso proge Šamac— 
Sarajevo, sem si šel ogledovat mesto. 
Strme ulice, po katerih hodijo žene, 
zastrte s feredžo. Okna številnih malih 
hiš imiaijo mreže, kot je to navada pri 
muslimanih. Na sivkasti strani skali 
trdnjava, zgrajena pred 500 leti. Izza 
njenih ledij kipi visoko nad hišami 
minaret. Takšna je bila slika Dobo ja 
leta 1947. Prav tipičen bosanski zaostali, 
nečisti kraj, sem dejal tedaj. Tako sem 
si zamišljal tudi bosanska mesta.

Ko sem se letos pomladi spet vrnil 
v Doboj, sem ugotovil, d a se je v njem 
marsikaj spremenilo. No, ostale, so str
me ulice j n hiše orientalskega tipa. kot 
pred štirimi leti, toda po ulicah ni vec 
žena z zastrtimi obrazi. Kraj več ne 
-pominja na tipično bosansko mesto, 
Kajti v štirih letih so zgradili novega- 
/gradili so nekaj industrijskih pod
jetij in modernih stanovanjskih pošlo-

K Stare značilnosti kraja kopnijo., 
red štirimi leti je štel Doboj komaj 

3 do 4000 prebivalcev, danes jih ima 
oko-li 10.000. Letos pa, ko gradijo novo 
progo, bo Doboj postal velik železniški 
vozel. Danes je perspektiva za razvoj 
Dob o ja velika. Njegovi rasti so pre
cej prispevale mladinske brigade, ki so 
gradile proge. Tega meščani ne bodo 
nikoli pozabili. Mladina bo v zgodovini 
tega mesta zavzemala častno mesto.

BEŠLAGIC NI ZGRADIL PROGE
Ko je bila v našem tisku objav

ljena vest: »Prva srbska brigada na 
mladinski progi Banja Luka—Doboj je 
položila prvi kilometer tira od postaje 
Banja Luka — predmestje do prvega 
mostu na Vihanji.« se je marsikdo za
čudil, ker ni vedel, da so gradnjo proge 
že leta 1936 trasirali in šele dve a!j tri 
leta pozneje začeli z zemeljskimi deli. 
Dela je takrat prevzel kapitalist Hi
rali ja Bešlagič. Gradili so počasi in 
vglavnem samo okoli Banja Luke. Be- 
šlagiču se ni mudilo. Nasip je komaj
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opazno rasteh Gradnjo proge pa je 
potem prekinila vojna.

Kar so prej trasirali in gradili leta, 
bo sedaj povsem dograjeno v enem 
letu. To pa ni lahka naloga Proga vodi 
večinoma preko gorovij in skozi gozdne 
predele. To ozemlje brez cest, je polno 
naravnih ovir, vzpetin, rek in potokov 
iin vse to je treba premagati. Predvi
deva se, da bo prj gradnji proge treba 
premetati okrog milijon kub. metrov 
zemlje. Predor Ljeskove Vode bo dolg 
1.784 metrov, predor Trimeja pa 1.411 
metrov. Na vsej progi pride povprečno 
na vsake 3 km po en most. To so samo 
grobi podatki o veličini del.

LJESKOVE VODE - NAJVEČJI 
OBJEKT

Vsaka mladinska akcija ima nekaj, 
kjer se je mladina posebno proslavila. 
To so navadno veliki in težki objekti, 
ki so zahtevali od graditeljev ogromnih 
naporov in požrtvovalnosti. To so kraji 
delovnih podvigov lij slave, tako posa
meznikov kot brigad. O njih tudi pe
sem pravi: Kar je za Brčko—Banoviči 
pomenila Majevica, za Šamac—Sara
jevo Vranduk, za avtocesto Spačva, to 
je na novi progi predor Ljeskove Vode.

Teren okoli velikega predora je 
mehak. Prav zato imajo velike težave 
pri delih. Ko bi bile to skale, bj bilo 
lahko: kompresorji in mine bi opra
vili svoje. Toda ves hrib je iz mehke 
zemlje in drobnega peska. Na skale le 
redko naletijo. Vrtanje predora je v 
takem terenu precej težje, zato bo na 
predoru Ljeskove Vode največje delo 
višče mladinskih delovnih brigad. Bor 
ba za ta objekt bo težka. Vendar prvi 
rezultati, doseženi na tem objektu, 
najzgovorneje potrjujejo, da bodo naši 
mladinci uspešno izpolnili tudi to svojo 
nalogo.

ODLOČAMO SAMI
Na dosedanjih delovnih akcijah je 

navadno štab posameznih brigad pred
lagal višjemu štabu mladince, ki so se 
posebno izkazali pri delu, za udarnike 
Na novj progi pa ni tako. Najboljše 
predlaga za nagrado in pohvalo zbor 
brigade. To je naš zbor volivcev, tako 
je pojasnil komandant banjaluške bri
gade, Mile. Brigade o vsem odločajo. 
Tak način dela je pokazal odlične re
zultate. Primer: na nekem zboru so 
mladinci banjaluške brigade odločili, 
da bodo predložili najboljše med njimi 
za nagrade im pohvale. Predlog je bil 
navdušeno sprejet. Brigadirji so dolgo 
diskutirali, ocenjevali delo vsakega po
sameznika in se trudili, da bi bil sklep 
čimbolj pravičen. Končni izid njihove 
diskusije je bil: za udarnike se pro
glasijo: Milan Brkič, Ljubo Dragosic, 
Milovan Konjevič, Jovo Marčeta, Sto
jan Čajič, Milica Šestič in Šime Letič. 
Petnajst brigadirjev pa se pohvali.

NOVO ZDRAVILIŠČE
Taborišče banjaluške brigade je pri 

vasi Kulaši, nedaleč od muhaste im hi
tre Ukrine. Kulaša ima več zdravilnih 
vrelcev. Tu je bilo nekdaj kopališče 
ali zdravilišče za tiste, ki so bolovali 
na kožnih boleznih. Vendar je bilo 
zaradi slabih premalo izkoriščeno. Med 
vojno so bila nekatera poslopja poru
šena in Kulaške toplice so sedaj po
zabljene. Pozabljene za danes, jutri pa 
bo drugače. Ko bo zgrajena proga, ne 
bo težko priiti do Kulaše. Toda rekli 
boste, kje so poslopja za kopališčne 
goste? Kulaškim toplicam bodo služile 
vse štabne stavbe, ki bodo po dokon
čanem delu ostale na progi. To ne bo 
edigii prispevek, mladina bo za poži
vitev tega pozabljenega kopališča tu 
zgradila velik bazen za mladince, ki bo 
pozneje prav tako pripadal toplicam-

Marsikaj se dogaja na trasi nove 
proge. Marsikaj se spreminja. Staro 
gine, poraja se novo. Mladina, ki gra
di, spreminja Bosno. M. L

da gre zares: »sovražnik* je imel bele 
titovke, »napadalci« pa so bili brez po
krival. Po hudih in ogorčenih borbah« 
s »sovražnimi* zasedami je »napadalcem* 
uspelo priti prav do sovražne« postojan
ke. Toda čeprav je bilo na obeh straneh 
že precej »mrtvih« in »ujetnikov«, ni no
beden popustil. * Bitka* se je šele razži
vela. Toda kljub dobri volji »branilci« 
niso mogli preprečiti zmage svojih na
sprotnikov. V nenadnem in silovitem »ju
rišu* so »napadalci* zavzeli trdnjavo, ki 
jo je sovražnik pred svojim umikom »za
žgal* in »uničil*.

Precejšnje zasluge za zmago imajo 
tudi obveščevalci — kmetje, ki so »napa
dalce* sproti pridno obveščali o moči so
vražnikovih čet, načrtih, razporeditvi itd. 
Po manevru so se »napadalci« in »bra
nilci* zbrali in ugotovili uspehe in na
pake, ki so prišle do izraza na manevru. 
Govoril je tudi predstavnik vojaškega 
centra iz Maribora kapetan Daniiovič, ki 
je med drugim dejal, da je bil manever 
najboljši, kar jih je bilo doslej v Mari
boru. Pohvalil je tudi obveznike preilvo- 
jaške vzgoje, člane PAZ in PLZ, ki so 
se v »bojih* zelo izkazali.

Petdesetletnica železniške 
električne vleke

Prva električna vleka na evropskih že
leznicah je bila uvedena pred petdesetimi 
leti v Franciji. Od takrat do danes je elek
trificiranih že 24.000 km dolžine obstoječih 
železniških prog oziroma 48.000 km tira. Od 
te skupne dolžine odpade samo na Italijo. 
Švico in Švedsko 14.112 km proge, oziroma 
27.034 km tira. Za naštete el ektn.ici ra n e že
leznice, se porabi letno 2700 milijonov KWh 
od celokupne porabe 5 milijard KWh elek
trične sile.

Tolikšni napredek v elektrifikaciji že
leznic teh dežel je bil mogoč samo zaradi 
tega, ker se je poraba dragocenega — pred
vsem uvoženega — premoga popolnoma na
domestila z vodno silo. seveda spremenje
no v električno energijo.

Francija zavzema v tem pogledu precej 
skromno mesto, le s 4053 km elektrificiranih 
prog, oziroma s 7109 km tira, čeprav hi mo
gla prednjačiti vsem ostalim deželam zaradi 
znatnega bogastva na vodni sili.

Vodni viri Francije bi lahko zadostovali 
za letno porabo toka približno 3000 KWh na 
prebivalca, vtem ko je sedaj izkoriščenih le 
400 KWh

Omembe vredno je dejstvo, da je bila 
prav Francija tista dežela ki je prva po
stavila vprašanje elektrifikacije železnic na 
pravo tehnično in gospodarsko mesto ob za
tonu preteklega stoletja Zgradila je že ta
krat podzemne postaje in tire, v letu 1920 
je pa tehnično opremila proge za veliki že
lezniški promet. Pri tej rešitvi problema 
elektrifikacije železnic se ni stremelo le za 
tem, da bi bila zamenjana parna lokomo
tiva z večjim in močnejšim strojem, marveč 
se je premišljeno usvojilo izkoriščanje svoj- 
stev in možnosti popolnoma novega vleč
nega stroja — lokomotorja.

Ureja uredniški odbor — Glavni urednik 
Tone Seliškar - Uredništvo telefon 45-38 in 
uprava telefon 49 70 M asa ry kova 14/11, v 
Ljubljani - izhaja vsak petek - Mesečna 
naročnina din 25 - četrtletna din M pol
letna din 150 celoletna din 300 - Račun 
uri podružnici Narodne banke v Ljubljani 
štev. 604 91n vi i - Tiska tiskarna »Ljudske 

pravice« v Ljubljani. Kopitarjeva 4»


